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                       Protokół z (56) LVI Sesji 
    Rady Miasta Torunia 
    z 15 maja 2014 roku 

 
LVI (56) sesja Rady Miasta Torunia odbyła się 15 maja 2014 roku w sali nr 33 im. 
Mikołaja Kopernika Urz ędu Miasta Torunia. 
 
I. Otwarcie sesji.  

p. M. Frąckiewicz – otworzył (56) LVI sesję Rady Miasta Torunia. Powitał radnych i 
przybyłych gości.  

II. Przyj ęcie protokołów z LIV (54)  LV (55) sesji: protokoły przyjęto bez uwag. 
 
III. Informacje Przewodniczącego Rady.  
 
p. M. Frąckiewicz – poinformował, że: 

1. Do Rady Miasta wpłynęły raporty z konsultacji społecznych „Chełmińskie – miejsce dla 
ludzi pracy” oraz raport z konsultacji dotyczący zagospodarowania obszaru Gór 
Piekarskich. 

2. Wpłynęły również sprawozdania z realizacji uchwał:     

- w sprawie uchwalenia Programu Współpracy Gminy Miasta Toruń w 2013 roku z 
organizacjami pozarządowymi, 

 - w sprawie przyjęcia Planu Wspierania Rozwoju Przedsiębiorczości Miasta Torunia, 

- a także Ocena zasobów pomocy społecznej za rok 2013. 

3. Wpłynął też materiał dotyczący stanu realizacji uchwał podjętych w 2013 roku. 

4. Z okazji dorocznego święta strażaków Komendant Miejski Państwowej Straży Pożarnej 
przekazał dla Rady Miasta okolicznościowy gadżet z serdecznymi podziękowaniami za 
dofinansowanie do wozów strażackich. 

IV. Informacje Prezydenta Miasta: informacje przedstawił zastępca prezydenta. 
 
p. Z. Fiderewicz – zgodnie z § 27 ust. 5 statutu Gminy Miasta Toruń przedstawił informacje 
dotyczące zdarzeń ważnych dla miasta, które miały miejsce od ostatniego posiedzenia rady 
miasta: 

1. W dniach 11-13 kwietnia br. przeprowadzona została akcja promocyjna „Toruń za pół 
ceny”. Była to już 6. edycja akcji. W ponad 120 podmiotach (hotelach, muzeach, 
obiektach sportowych, sklepach, restauracjach, kawiarniach i klubach) obowiązywały w 
tych dniach 50% rabaty.  

2. 12 kwietnia br. odbyła się uroczystość podsumowująca 25-lecie działalności w Toruniu 
Towarzystwa Miłośników Wilna i Ziemi Wileńskiej. 
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3. 13 kwietnia br. odbyła się uroczystość rekonsekracji ewangelicko – augsburskiego 
kościoła św. Szczepana, połączona z obchodami 110-lecia istnienia kościoła oraz 
zakończeniem kapitalnego remontu zabytkowej świątyni. Środki pochodziły z RPO Woj. 
Kuj. – Pom. na lata 2007-2013. Renowację świątyni wsparła też Gmina Miasta Toruń 
przekazując – w ramach Lokalnego Programu Rewitalizacji Miasta Torunia na lata 2007 –
2015 – 30 tys. zł na konserwację cennego obrazu "Adoracja Baranka" z XVII w. 

4. W dniach 11 – 19 kwietnia br. na Rynku Staromiejskim zorganizowany został tradycyjny 
Jarmark Wielkanocny. Była to już 10. edycja tej imprezy. 

5. W dniach 26 – 29 kwietnia br. odbył się Toruńskiego Festiwalu Nauki i Sztuki. Dwa 
wiodące tematy tegorocznej edycji festiwalu to: Człowiek współczesny oraz 10 – lecie 
członkostwa Polski w Unii Europejskiej. W ramach festiwalu zorganizowano ponad 160 
pokazów, warsztatów, wycieczek i innych imprez przybliżających niemal wszystkie 
dziedziny wiedzy. Patronami festiwalu ze strony Gminy Miasta Toruń byli: CK Dwór 
Artusa oraz Centrum Nowoczesności „Młyn Wiedzy”. 

6. Na przełomie kwietnia i maja br. świętowaliśmy jubileusz 50 – lecia Zespołu Pieśni  
i Tańca „Młody Toruń”, działającego przy Młodzieżowym Domu Kultury w Toruniu. 
Koncerty jubileuszowe odbyły się 25 i 26 kwietnia w Teatrze im. Wilama Horzycy oraz 1 
maja br. w Amfiteatrze Muzeum Etnograficznego. 

7. Od 30 kwietnia do 3 maja br. gościliśmy w Toruniu 9. osobową delegację miast 
partnerskich Torunia: Hameenlinny i Novego Mesta. Przedstawiciele miast bliźniaczych 
zwiedzali Toruń i rozmawiali o współpracy naszych miast. W tym roku obchodzimy 
jubileusze: 25 – lecia współpracy z Hameenlinną i 5 – lecia współpracy z Novym Mestem. 

8. 1 maja br. uczciliśmy w Toruniu 10 – lecie wstąpienia Polski do Unii Europejskiej. Z tej 
okazji odbyły się liczne koncerty i pokazy taneczno – sportowe. 

9. 2 maja br. odbyły się uroczystości z okazji Święta Flagi Rzeczypospolitej Polskiej. W 
ramach obchodów odbyły się imprezy kulturalne i wręczanie flag mieszkańcom na Rynku 
Staromiejskim,  oraz  m. in. spektakl „Basculoscopia” na placu cyrkowym. 

10. 3 maja br. obchodziliśmy 223. rocznicę uchwalenia Konstytucji 3 Maja. Z tej okazji 
odbyły się koncerty w Katedrze śś. Janów i na Rynku Staromiejskim. 

11. 5 maja br. Kapituła Nagrody Miast Partnerskich Torunia i Getyngi im. Samuela Bogumiła 
Lindego ogłosiła swój tegoroczny werdykt. Laureatami 19. edycji zostali: polski prozaik, 
finalista nagrody Nike Janusz Rudnicki oraz niemiecki eseista i powieściopisarz, Wilhelm 
Genazino. Uroczystość wręczenia nagrody odbędzie się 6 lipca 2014 r. w Ratuszu w 
Getyndze. 

12. 6 maja br. swój dzień patronalny obchodzili toruńscy strażacy. Medalem Thorunium za 
całokształt działań na rzecz pożarnictwa i promocji Torunia został uhonorowany st. bryg. 
mgr inż. Kazimierz Stafiej – w 10. rocznicę pełnienia obowiązków Komendanta 
Miejskiego Państwowej Straży Pożarnej. 

13. 8 maja br. odbyła się uroczystość patriotyczna z okazji 69. rocznicy zakończenia II wojny 
światowej. Tego samego dnia na toruńskim poligonie przy ul. Andersa odbyła się 
uroczysta zbiórka artylerzystów z okazji 15 – lecia przystąpienia Polski do NATO. 

14. Nowy most drogowy gen. Elżbiety Zawackiej został wyróżniony: 
- w internetowym konkursie „Top Inwestycje Komunalne 2014”, ogłoszonym z 
inicjatywy organizatora Europejskiego Kongresu Gospodarczego oraz redakcji 
Portalusamorządowego.pl. Statuetkę „Top Inwestycji Komunalnej” odebraliśmy 8 maja 
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br. podczas uroczystej gali w czasie Europejskiego Kongresu Gospodarczego, 
- na Międzynarodowych Targach Budownictwa Drogowego Autostrada Polska, 
organizowanych przez miesięcznik „Polskie Drogi”. Statuetkę dla gminy w kategorii 
„administracja drogowa” odebraliśmy podczas uroczystej gali targów, zorganizowanej 14 
maja br. 

15. 8 – 10 maja br. odbyły się doroczne Juwenalia. Tegoroczna edycja imprezy odbyła się pod 
hasłem „Słowiańskie Juwenalia”. 

16. 10 maja br. odbył się IV Toruński Marsz Rotmistrza Pileckiego oraz odsłonięcie Pomnika 
Żołnierzy Wyklętych na skwerze przy Muzeum Etnograficznym. 

17. 12 maja br. pod pomnikiem Marszałka Józefa Piłsudskiego odbyły się uroczystości  
z okazji 79. rocznicy śmierci Marszałka. Organizatorem uroczystości była społeczność ZS 
nr 31, którego patronem jest Marszałek Piłsudski. 

18. W dniach 13 – 16 maja br. odbywa się w Toruniu I Międzynarodowy Kongres Azjatycki. 
W kongresie, którego współorganizatorami były GMT oraz Wydawnictwo Adam 
Marszałek, uczestniczyli: Józef Bayer przedstawiciel MSZ, Wojewoda Kujawsko-
Pomorski, Marszałek Województwa Kujawsko-Pomorskiego, Prezydent Miasta Torunia 
oraz Ambasadorzy: Republiki Indonezji, Republiki Indii, Malezji, Islamskiej Republiki 
Pakistanu, Zastępca Ambasadora Republiki Azerbejdżanu, Minister – Radca Ambasady 
Królestwa Tajlandii oraz Dyrektor Wydziału Informatyki i Kultury Ambasady Japonii. 

19. Toruńskie akcenty w związku z kanonizacją Św. Jana Pawła II: 

• 4 – 5 kwietnia br. – V Ogólnopolski Konkurs Recytatorski Poezji Karola Wojtyły  
i o Janie Pawle II (dla młodzieży szkolnej), 

• 23 kwietnia br. – wernisaż wystawy w Ratuszu Staromiejskim „Torunianie u Ojca Św. 
Jana  Pawła II”, 

• 24 – 28 kwietnia br. udział delegacji toruńskiej (władze miasta i UMK)  
w uroczystościach kanonizacyjnych w Rzymie, 

• 27 kwietnia br. – transmisja mszy św. kanonizacyjnej z Watykanu na Rynku 
Staromiejskim, 

• 27 kwietnia br. – koncert Toruńskiej Orkiestry Symfonicznej i chóru Astrolabium  
w Katedrze śś. Janów, 

• 29 kwietnia br. koncert Filharmonii Pomorskiej w kościele pw. św. Jakuba 
  
20. Gmina Miasta Toruń po raz kolejny udzieliła wsparcia finansowego toruńskiej policji. 16 

kwietnia br. podpisane zostało w tej sprawie porozumienie pomiędzy Gminą a Komendą 
Miejską Policji w Toruniu. W ramach porozumienia gmina przeznaczyła na potrzeby 
policji 435 tys. zł, z czego:  

- 100 tys. zł – na zakup trzech osobowych aut służbowych, 

-  335 tys. zł – na dodatkowe patrole (ok. 3.153 służby). 

21. 17 kwietnia br. podpisano umowy na dotacje konserwatorskie. 900 tys. zł dotacji na prace 
konserwatorskie, restauratorskie i roboty budowlane, przy zabytkach wpisanych do 
rejestru zabytków trafiło w tym roku do 19 beneficjentów. 

22. Od 14 kwietnia do 7 maja br. trwał nabór do przedszkoli miejskich i oddziałów 
przedszkolnych w szkołach podstawowych na rok szkolny 2014/15. W tym roku, 
podobnie jak w ubiegłym, rekrutacja odbywała się za pomocą systemu elektronicznego. 

23. W maju br. uruchomione zostały dwie drogi rowerowe: 



 4

- 9 maja – droga rowerowa Złotoria – Osiek, 

- 10 maja – Wiślana Trasa Rowerowa w woj. kuj. - pom. (otwarcie tej trasy zainaugurowało 
sezon turystyczny 2014). 

24. BUDŻET PARTYCYPACYJNY 2015 r. Mieszkańcy Torunia zgłosili ponad 230 projektów, 
trwa ich weryfikacja formalna i merytoryczna. Do wydania w ramach budżetu 
partycypacyjnego w 2015 roku będzie ponad 6,5 mln zł. 

Wybrane zakresy tematyczne zgłoszonych wniosków:  

-  budowa dróg, chodnik i kanalizacja deszczowa, parkingi, droga rowerowa, wiaty 
przystankowe, 

-  siłownie zewnętrzne, boiska sportowe, place zabaw, plac do sportów ulicznych, skwery –
tereny zielone, wybiegi dla psów, budki lęgowe dla ptaków, 

-  rehabilitacja dzieci, promocja i nauka zdrowego gotowania, lekcje tańca, szafki szkolne. 

Dalsza procedura: 

- maj 2014 r. - weryfikacja formalna i merytoryczna wniosków, 

- początek czerwca 2014 r. -  publikacja listy projektów do głosowania, 

- do końca czerwca 2014 r. - głosowanie (min. 9 dni,  w tym 2 weekendy), 

- do 15 lipca 2014 r. - weryfikacja oddanych głosów i zakończenie liczenia, 

- do 25 lipca 2014 r. - ogłoszenie listy zwycięskich projektów. 

Stan realizacji najważniejszych inwestycji w Toruniu. 
 
25. Adaptacja budynku przy ul. Strumykowej 4 w ramach LPR (Muzeum Piernika). Prace są 

zaawansowane w połowie. Termin oddania obiektu to IV kwartał br., 

26. Międzynarodowe Centrum Spotkań Młodzieży. Obiekt został przejęty od wykonawcy i 
jest wyposażany. Po wyłonieniu operatora miasto chciałoby, żeby najpóźniej w sierpniu 
przyjmował pierwszych gości. 

27. Budowa hali widowiskowo – sportowej przy ul. Bema: zostały zakończone roboty 
montażowe i budowlane. Trwają przeglądy i usuwanie usterek przez generalnego 
wykonawcę Alstal. Zakończono prace związane z wyposażeniem obiektu i budową bieżni 
lekkoatletycznej – firma Tamex. Efekty radni będą mogli zobaczyć 28.05.br., bo na godz. 
10 jest zaplanowana wizyta w hali. 

28. Trwa budowa sali na Jordankach. Zaawansowanie rzeczowe jest na poziomie 30%. 
Inwestycja jest też kontrolowana przez samorząd województwa.  

29. Budowa trasy średnicowej północnej: kończą się prace bitumiczne. Pozostaje 
uporządkowanie terenu i montaż oznakowania. W przyszłym tygodniu miasto chce 
podpisać umowę z firmą Skanska na budowę II odcinka trasy średnicowej. Jest pozytywna 
opinia UZP. Obecnie firma uzupełnia dokumenty niezbędne do podpisania umowy 21 lub 
22.05.br. 

30. Przebudowa ul. Nieszawskiej: ulica została oficjalnie oddana do użytku.  

31. Przebudowa ul. Rudackiej: jest frezowanie i układanie kanalizacji deszczowej. Są 
uciążliwości, ale są zorganizowane objazdy. Prace zostaną tak zorganizowane, aby 
zmniejszyć uciążliwości dojazdu dla mieszkańców i działkowców. 
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32. „Szybka Kolej Metropolitalna w bydgosko - toruńskim obszarze metropolitalnym BiT -
City (...)”; „Przebudowa torowiska tramwajowego na linii średnicowej… oraz budowa 
węzła przesiadkowego przy Dworcu Toruń Miasto…” - wykonawca przedstawił 
zamawiającemu koncepcję projektową - koncepcja została zatwierdzona. Trwają prace 
projektowe. Do końca maja mają być zakończone prace na al. Solidarności i pl. NOT. 

33. Rewitalizacja Bulwaru Filadelfijskiego wraz z nabrzeżem Wisły na odcinku od mostu 
drogowego do przystani AZS: 30.05.br. ma być oddany teren i przystań do użytku. Całym 
kompleksem będzie zarządzał MOSiR. 

p. Z. Fiderewicz – poinformował o wydarzeniach, które odbędą się do 26.06.2014 r. 
 
1. Dziś o godzinie 10.00 w Ratuszu Staromiejskim rozpoczyna się I Międzynarodowy 

Kongres Azjatycki, którego głównym organizatorem jest Towarzystwo Azji i Pacyfiku. 
Jest to jedno z największych wydarzeń naukowych w Europie Środkowej, poświęcone 
szeroko rozumianej  problematyce azjatyckiej. Skupi ono grono ambasadorów państw 
azjatyckich, przedstawicieli świata biznesu posiadających partnerów w krajach 
azjatyckich oraz inwestorów zainteresowanych współpracą z rynkami wschodnimi. 
Kongres potraw do jutra, spotkania obywać się będą w Ratuszu Staromiejskim, Centrum 
Sztuki Współczesnej, Urzędzie Miasta Torunia oraz Urzędzie Marszałkowskim 
województwa kujawsko-pomorskiego. 

2. Także dziś, o godzinie 18.00 w Dworze Artusa zainaugurowany zostanie 22. 
Międzynarodowy Konkurs Pianistyczny im. Fryderyka Chopina dla Dzieci i Młodzieży, 
organizowany przez Ośrodek Chopinowski w Szafarni. 

3. Jutro, w piątek: 

- o godzinie 10.00 u zbiegu ulic Okólnej i Jabłońskiego nastąpi oficjalne otwarcie 
targowiska miejskiego, nakłady inwestycyjne związane z organizacją targowiska 
sfinansowano ze środków spółki miejskiej Targi Toruńskie (700.000 zł), 

- o godzinie 11.00 w Parku Miejskim przy Martwej Wiśle rozpocznie się VIII Toruński 
Bieg im. Jana Pawła II dla uczniów szkół podstawowych i przedszkoli, którego głównym 
organizatorem jest Szkoła Podstawowa nr 13 im. Jana Pawła II, 

- o godzinie 13.45 w Młodzieżowym Domu Kultury Ambasador Kuwejtu w Polsce 
otworzy Dni Kultury Arabskiej i Muzułmańskiej w Toruniu, które potrwają do soboty, 17 
maja. 

- o godzinie 20.30 przy Bulwarze Filadelfijskim – scena zlokalizowana na wysokości ul. 
Łaziennej - oficjalnie rozpoczną się Międzynarodowe Motorowodne Mistrzostwa Polski – 
Toruń 2014 – wyścigi łodzi motorowych pomiędzy mostami: drogowym im. Marszałka 
Józefa Piłsudskiego a kolejowym im. Ernesta Malinowskiego. Zawody będą rozgrywane 
w sobotę i niedzielę, 17 i 18 maja, weźmie w nich udział ok. 60 zawodników z Polski i z 
zagranicy. Dekoracja zwycięzców będzie miała miejsce w niedzielę, 18 maja o godzinie 
16.00 również na scenie przy Bulwarze Filadelfijskim. Głównym organizatorem zawodów 
jest Stowarzyszenie „Nasz Podgórz”. 

4. W sobotę, 17 maja o godzinie 10.00 na Stadionie Miejskim przy ul. Bema rozpocznie się 
III Toruńska Olimpiada Osób Niepełnosprawnych, organizowana przez Miejski Ośrodek 
Sportu i Turystyki oraz Klub Sportowy Alfa Sport Toruń. 

5. Także w sobotę, 17 maja Muzeum Okręgowe zaprasza na I Toruńską Noc Muzealną – 
Europejską Noc Muzeów. W godzinach od 18.00 do 24.00 można bezpłatnie skorzystać z 
oferty wszystkich obiektów Muzeum: Ratusza Staromiejskiego łącznie z wieżą 
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Ratuszową, Kamienicy pod Gwiazdą, Domu Eskenów, Muzeum Podróżników i Domu 
Mikołaja Kopernika. 

6. W dniach od 17 do 20 maja Toruń gościć będzie członków Komitetu Wykonawczego 
Stowarzyszenia Miast Orędowników Pokoju. Toruń jest członkiem Stowarzyszenia od 
2011 roku. W programie pobytu Komitetu, poza obradami, jest m.in. złożenie kwiatów w 
Miejscu Pamięci Narodowej na Barbarce – w poniedziałek, 19 maja o godzinie 19.00. 

7. W niedzielę, 18 maja od godziny 12.00 pod pomnikiem Mikołaja Kopernika 
prezentowana będzie instalacja 70 porcelanowych maków autorstwa Pani Alicji Bogackiej 
upamiętniająca 70. rocznicę Bitwy pod Monte Cassino. O godzinie 13.15, wspólnie z 
uczniami Zespołu Szkół Muzycznych odśpiewany zostanie utwór „Czerwone maki na 
Monte Cassino”. Koszty instalacji pokrywa Urząd Miasta i Urząd Marszałkowski. 

8. W sobotę, 24 maja: 

- o godzinie 10.00 Przedszkole Miejskie nr 13, w swojej siedzibie przy ul. Konstytucji 3 
Maja, obchodzić będzie jubileusz 30-lecia działalności, 

- w godzinach od 16.00 do 21.00 Towarzystwo Przyjaciół Dzieci Koła Rudak zaprasza na 
festyn osiedlowy „Rudak - dzieciom”, który odbędzie się na terenie boiska Szkoły 
Podstawowej Nr 17 przy ul. Rudackiej 15, 

- o godzinie 17.00 w Teatrze Wilama Horzycy zainaugurowany zostanie 22. 
Międzynarodowy Festiwal Teatralny Kontakt. Program Festiwalu obejmuje 14 
przedstawień przygotowanych przez teatry z jedenastu krajów. Festiwal potrwa do piątku, 
30 maja, kiedy to późnym wieczorem zaplanowano wręczenie nagród głównych. 

9. W niedzielę, 25 maja o godzinie 18.00 w kościele Św. Ducha zainaugurowany zostanie 
Świętojański Festiwal Organowy Toruń 2014. Festiwal potrwa do 6 lipca. 

10. W czwartek, 29 maja na Rynku Nowomiejskim rozpocznie się turniej siatkówki plażowej 
- Plaża Gotyku Toruń 2014. W programie turnieju znalazły się zawody Grand Prix dla 
kobiet i mężczyzn, na które przyjeżdżają najlepsi zawodnicy w kraju. Turniej potrwa do 
niedzieli, 8 czerwca. 

11. W piątek, 30 maja o godzinie 12.00 zostanie oficjalnie otwarta Trasa Średnicowa 
(odcinek od ul. Grudziądzkiej do Szosy Chełmińskiej o łącznej długości 1420 m). Roboty 
były realizowane od 17 stycznia 2013 r. Koszt inwestycji to 40.197.713,11 zł, w tym 
dofinansowanie z Regionalnego Programu Operacyjnego Województwa Kujawsko-
Pomorskiego wyniosło 20.098.856.55 zł. 

12. Także w piątek, 30 maja o godzinie 19.00 nastąpi otwarcie mariny przy przystani AZS, 
związane z zakończenie realizacji zadania inwestycyjnego pn. „Rewitalizacja Bulwaru 
Filadelfijskiego wraz z nadbrzeżem Wisły na odcinku od mostu drogowego do przystani 
AZS”. Łączny koszt zadania wyniósł 3.851.977 zł, w tym dofinansowanie z Regionalnego 
Programu Operacyjnego Województwa Kujawsko-Pomorskiego było na poziomie 
2.275.000 zł. 

13. Od piątku, 30 maja do niedzieli, 1 czerwca zaplanowano 49. Długodystansowe Regaty 
Żeglarskie na Wiśle Toruń – Solec Kujawski – Bydgoszcz Związku Miast 
Nadwiślańskich. Zawody będą podzielone na dwa etapy: etap pierwszy z Torunia do 
Solca Kujawskiego odbędzie się w sobotę 31 maja, natomiast etap drugi z Solca 
Kujawskiego do Bydgoszczy w niedzielę, 1 czerwca. 

14. W sobotę, 31 maja w godzinach od 10.00 do 21.00 na Błoniach Nadwiślańskich miasto 
organizuje piknik ekologiczny „Twarzą do Wisły”, wydarzenie dla całych rodzin, w 
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programie imprezy znajdzie się wiele atrakcji: koncerty, turnieje sportowe z nagrodami, 
spektakle teatralne i muzyczne, nauka recyklingu. 

15. W sobotę, 31 maja Caritas Diecezji Toruńskiej zaprasza na godzinę 11.00 na Toruńskie 
Lotnisko, gdzie odbędzie się festyn rodzinny z okazji Dnia Dziecka „Bądźmy razem”. 

16. W środę, 4 czerwca obchodzić będziemy 25. rocznicę pierwszych częściowo wolnych 
wyborów parlamentarnych. Dla upamiętnienia tej rocznicy, w odpowiedzi na Apel 
Prezydenta RP Bronisława Komorowskiego Urząd Miasta Torunia przygotował szereg 
wydarzeń, m.in. grę miejską, bieg, wystawy plenerowe, debatę poświęconą przemianom 
ustrojowym w naszym kraju. O godzinie 19:00 na Rynku Staromiejskim rozpocznie się 
Koncert Wolności z udziałem zespołów Armia, Sztywny Pal Azji oraz Haydamaky. 

17. W sobotę, 7 czerwca mszą św. odprawioną o godzinie 9.00 w kościele pw. św. Michała 
Archanioła rozpocznie się Dzień Dziecka organizowany przez Oratorium im. bł. ks. 
Bronisława Markiewicza - Michayland 2013. Gry i zabawy odbywające się na terenie 
Parku Miejskiego potrwają do godziny 15.00. 

18. Także w sobotę, 7 czerwca o godzinie 10.00 Przedszkole Miejskie nr 17 przy ul. Gagarina 
210 obchodzić będzie jubileusz 40-lecia, połączony z nadaniem imienia Fryderyka 
Chopina tej placówce. 

19. W niedzielę, 8 czerwca w godzinach od 12.00 do 19.00 Biuro Toruńskiego Centrum 
Miasta wspólnie z Pierogarnią „Stary Toruń” organizują Święto Ulicy Most Pauliński. 

20. Również w niedzielę, 8 czerwca o godzinie 15.00 na boisku szkolnym Zespołu Szkół Nr 
14 przy ul. gen. Hallera 79 rozpocznie się festyn osiedlowy organizowany przez 
Stowarzyszenie Rodzin Katolickich Diecezji Toruńskiej i Radę Okręgu Nr 2 Stawki. 

21. W czwartek, 12 czerwca o godzinie 10.00 w Ratuszu Staromiejskim rozpocznie się 
konferencja „Toruńska Starówka – ochrona i konserwacja dziedzictwa kulturowego 
UNESCO”, podsumowująca efekty projektu współfinansowanego ze środków Unii 
Europejskiej z Programu Operacyjnego Infrastruktura i Środowisko na lata 2007-2013 (w 
ramach Działania 11.1 Ochrona i zachowanie dziedzictwa kulturowego o znaczeniu 
ponadregionalnym Priorytetu XI Kultura i dziedzictwo kulturowe). Projekt realizowany 
był w latach 2008 – 2013 i swym zasięgiem objął 9 wybranych obiektów Zespołu 
Staromiejskiego: bazylikę katedralną pw. śś. Janów, kościół pw. Wniebowzięcia 
Najświętszej Marii Panny i bł. ks. S. W. Frelichowskiego, kościół pw. Św. Ducha. kościół 
pw. św. Jakuba, kamienicą mieszczańska przy ul. Łaziennej 7– adaptacja na Muzeum 
Diecezjalne, Kamienicę pod Gwiazdą, Dom Kopernika, budynek dawnego klasztoru 
benedyktynek przy ul. św. Jakuba 20A oraz nadwiślański łańcuch średniowiecznych 
fortyfikacji – mury, bramy i baszty miejskie. Wartość projektu wyniosła ponad 36 mln zł, 
w tym połowę dofinansowała Unia Europejska. 

22. W piątek, 13 czerwca o godzinie 12.00 w Ratuszu Staromiejskim pracownikom urzędu i 
osobom kierującym gminnymi jednostkami wręczone zostaną medale za długoletnią 
pracę. 

23. Natomiast w dniach od 13 do 14 czerwca w Hotelu Copernicus odbędzie się V Zjazd 
Polskiego Towarzystwa Udaru Mózgu. 

24. W dniach od 13 do 25 czerwca spółka miejska Targi Toruńskie organizuje na ulicy 
Różanej i Rynku Staromiejskim Jarmark Katarzyński. 

25. W sobotę, 14 czerwca w godzinach od 14.00 do 21.00 na terenie Domu Pomocy 
Społecznej przy ul. Szosa Chełmińska 220 odbędzie się XVII Wrzosowy Festyn Św. 
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Antoniego, organizowany przez Oddział Akcji Katolickiej działający przy parafii pw. św. 
Antoniego. 

26. W czwartek, 19 czerwca mszą św. odprawioną o godzinie 9.00 w bazylice katedralnej śś. 
Janów rozpocznie się święto Bożego Ciała. Po mszy św. procesja przejdzie ulicami: 
Żeglarską, Kopernika, Św. Ducha. Rynkiem Staromiejskim. Szeroką, Królowej Jadwigi, 
Rynkiem Nowomiejskim, św. Katarzyny, Dobrzyńską, Chrobrego, Wojska Polskiego, 
Kościuszki do kościoła pw. Chrystusa Króla. 

27. W piątek, 20 czerwca o godzinie 18.00 na Rynku Staromiejskim odbędzie się koncert 
„Toruńskie Gwiazdy”, podczas którego wręczone zostaną nagrody za najciekawsze 
toruńskie zjawiska muzyczne minionych 12 miesięcy w kategoriach: najlepszy 
wykonawca, płyta i DJ oraz nadzieja roku. 

28. W sobotę, 21 czerwca: 

o godzinie 12.00 na Błoniach Nadwiślańskich rozpocznie się piknik rodzinny z okazji 
Święta Miasta. W programie m. in. konkursy, pokazy taneczne, koncerty. Jako gwiazda 
wieczoru wystąpi zespół „Strachy na Lachy”. Piknik potrwa do godziny 23.00. 

W ramach pikniku - o godzinie 20.00 zaplanowano start do regat - bieg ósemek 
wioślarskich z sternikiem Toruń – Bydgoszcz o puchar Prezydenta Miasta Torunia, 

- w godzinach od 17.00 do 22.00 po raz ósmy w Toruniu zorganizowane zostanie Święto 
Muzyki. W kilkudziesięciu miejscach na Starówce - pubach, ulicach, placach, 
podwórkach, klubach, terenach między murami będzie można posłuchać ciekawych 
brzmień muzycznych. Idea Święta zakłada bezinteresowne i spontaniczne promowanie 
muzyki, 

- o godzinie 18.00 na dziedzińcu Ratusza Staromiejskiego Chór Akademicki 
Uniwersytetu Mikołaja Kopernika obchodzić będzie jubileusz 35-lecia, 

- w godzinach od 19.30 do 24.00 Muzeum Okręgowe zaprasza na II Toruńską Noc 
Muzealną – bezpłatnie udostępnione będą ponownie wszystkich obiekty Muzeum: Ratusz 
Staromiejski, Kamienica pod Gwiazdą, Dom Eskenów, Muzeum Podróżników i Dom 
Mikołaja Kopernika. 

29. W niedzielę 22 czerwca o godzinie 10.00 Kurkowe Bractwo Strzeleckie organizuje w 
Forcie VI przy ul. Bractwa Kurkowego (dawniej Szosa Chełmińska 212) strzelanie 
świętojańskie. 

Po zawodach, w niedzielę o godzinie 16.00 na Rynku Staromiejskim odbędzie się 
intronizacja Króla Kurkowego oraz koronacja I Damy Bractwa. 

30. Także w niedzielę, 22 czerwca o godzinie 21.00 przed Dworem Artusa odbędzie się 
uroczystość odsłonięcia Katarzynek w Piernikowej Alei Gwiazd przez aktorkę Katarzynę 
Żak i członków zespołu rockowego „Kobranocka”, po której, ok. godziny 21.30 nastąpi 
koncert „Kobranocki” wraz z Katarzyną Żak. 

31. W poniedziałek, 23 czerwca o godzinie 18.00 na Bulwarze Filadelfijskim na wysokości 
ul. Żeglarskiej zaplanowano puszczanie wianków na Wiśle, związane z tradycją nocy 
świętojańskiej. 

32. We wtorek, 24 czerwca: 

- o godzinie 16.00 na Rynku Staromiejskim zostaną wręczone dyplomy uczniom 
najlepszej toruńskiej klasy VI szkoły podstawowej, 
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- o godzinie 18.00, w bazylice katedralnej śś. Janów zostanie odprawiona msza św. w 
intencji miasta pod przewodnictwem ks. biskupa Andrzeja Suskiego, 

- o godzinie 20.00 na Rynku Staromiejskim koncertem muzyki wiedeńskiej w wykonaniu 
Toruńskiej Orkiestry Symfonicznej zainaugurowana zostanie 18. edycja festiwalu 
„Europa-Toruń. Muzyka i Architektura”. Festiwal potrwa do 30 sierpnia. 

33. W poniedziałek, 25 czerwca o godzinie 17.00 w Dworze Artusa zostaną wręczone 
Nagrody Prezydenta Miasta za rok 2013. 

p. M. Frąckiewicz – poinformował, że w związku z awarią zasilania elektrycznego nie 
działają elektroniczne urządzenia do liczenia głosów. W związku z tym trzeba dokonać 
wyboru komisji skrutacyjnej. Poprosił o zgłaszanie radnych do komisji skrutacyjnej. 

p. B. Jóźwiak – zgłosił radną  D. Zając. 

p. W. Przybyszewski – zgłosił radnego M. Cichowicza. 

p. D. Zając – zgłosiła radnego B. Jóźwiaka. 

Radni wyrazili zgodę na uczestnictwo w komisji. 

GŁOSOWANIE:  

Wybór komisji skrutacyjnej. Wynik głosowania: 18 – 0 – 0. Komisja została powołana. 

V. Przyjęcie porządku obrad. 

p. J. Beszczyński – zaproponował rozpatrzenie druku nr 945 w 2 czytaniach. Zmiana jest 
kosmetyczna, bo ustawodawca nie przewidział udziału przedstawiciela sejmiku, stąd rada 
miasta będzie miał 5 przedstawicieli;  druku nr  950 w 2 czytaniach, ponieważ kwota pobytu 
w izbie wytrzeźwień została wyliczona zgodnie ze wskazaniem ustawowym.  

GŁOSOWANIE:  

Zmiana porządku obrad. Wynik głosowania: 19 – 0 – 0. Zmiana została przyj ęta. 

VI. Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie zasad korzystania 
ze środków lokalnego publicznego transportu zbiorowego organizowanego przez Gminę 
Miasta Toruń na terenie miasta Torunia oraz na terenie innych gmin na mocy 
zawartych z nimi porozumień międzygminnych w tym uprawnień pasażerów do 
bezpłatnych i ulgowych przejazdów oraz sposobu ustalania opłat dodatkowych w razie 
niedopełnienia obowiązku zapłaty należności przewozowych z tytułu przewozu osób, 
naruszenia przepisów o przewozie zwierząt i rzeczy oraz spowodowania zatrzymania lub 
zmiany trasy środka transportowego bez uzasadnionej przyczyny  – DRUK NR 935 – II 
CZYTANIE.  

p. M. Jakubaszek – złożył wniosek formalny o wycofanie projektu uchwały z porządku 
obrad i rozpatrzenie go na następnej sesji z uwagi na konieczność drobnych korekt. Ostatnio 
zajmowała się nim KIiOŚ, która nie wyraziła opinii.  

p. M. Frąckiewicz – wyjaśnił, że to nie jest wniosek formalny. To jest wniosek o zmianę 
porządku obrad. Wycofania może dokonać tylko wnioskodawca. Zapytał, czy jest 
przedstawiciel wnioskodawców Hubert Jakubowski ? 
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p. W. Przybyszewski – wskazał, że radny przejęzyczył się, bo w każdym momencie można 
odesłać wniosek do wnioskodawcy i to wymaga przegłosowania.  
Zapytał, dlaczego KIiOŚ nie zajęła się tym projektem i nie wydała opinii ? 
 
p. B. Królikowska – Ziemkiewicz – odpowiedziała, że komisja zajmowała się projektem. 
Temat zatrzymał się w momencie pytania co do godzin rozpoczęcia i zakończenia 
Juwenaliów. 
 
p. M. Frąckiewicz – wyjaśnił, że kwestia stanęła na tym, że w poprawce jest napisane, że 
studenci szkół wyższych w ciągu 42 godz. bez określenia „godziny zero” i stąd wniosek 
formalny o skierowanie do wnioskodawcy. 
 
GŁOSOWANIE:  

Skierowanie projektu uchwały do wnioskodawcy. Wynik głosowania: 18 – 0 – 3. Projekt 
uchwały został skierowany do wnioskodawcy. 

VII. Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie ustalenia liczby 
punktów sprzedaży napojów alkoholowych zawierających powyżej 4,5% alkoholu (z 
wyjątkiem piwa), przeznaczonych do spożycia poza miejscem sprzedaży oraz zasad 
usytuowania miejsc sprzedaży napojów alkoholowych na terenie miasta Torunia– 
DRUK NR 896 – II CZYTANIE.  
 
p. M. Jakubaszek – złożył wniosek formalny o wycofanie projektu uchwały z porządku 
obrad i skierowanie go do zaopiniowania przez Miejską Komisję Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych.  
Na posiedzeniu KBPSiZ dyskutowano o projekcie, który wywołuje kontrowersje. Komisja 
zdecydowała, aby w tej sprawie zajęła głos MKRPA, która składa się z osób zajmujących się 
na co dzień podobnymi problemami.  
 
p. M. Frąckiewicz – zapytał, czy jest głos przeciwny ? 
 
p. M. Rzymyszkiewicz – wyraził sprzeciw. Od ostatniej sesji komisja miała wystarczająco 
dużo czasu, żeby zaopiniować projekt. Jeśli tego nie zrobiła, to projekt uchwały będzie 
procedowany bez tej opinii. 
 
p. W. Przybyszewski – zapytał, jaki jest wniosek formalny ? 

p. M. Frąckiewicz – odpowiedział, że wniosek dotyczy skierowania projektu uchwały do 
Miejskiej Komisji Rozwiązywania Problemów Alkoholowych celem dalszych prac. 
To jest komisja prezydencka, ale w regulaminie nie ma rozstrzygnięcia co do rodzaju komisji. 
Taka komisja w strukturze miasta funkcjonuje i stąd wniosek o skierowanie do komisji. To 
jest zgodne z § 43 pkt 2 ppkt 5 – odesłanie projektu do komisji celem dalszych prac. 
 
p. J. Beszczyński – wyjaśnił, że miał wątpliwości na posiedzeniu komisji. Był na niej 
doradca prawny rady, który wypowiedział się na ten temat i stąd taka decyzja. 
 
GŁOSOWANIE:  

Skierowanie projektu uchwały do Miejskiej Komisji Rozwi ązywania Problemów 
Alkoholowych. Wynik głosowania: 13 – 7 – 0. Projekt uchwały został skierowany do 
komisji. 
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p. M. Frąckiewicz – poinformował, że wnioskodawcy zostaną zaproszeni ponownie na sesję, 
gdy będą omawiane projekty uchwał. 

VIII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zaopiniowania projektu uchwały 
Marszałka Województwa Kujawsko – Pomorskiego w sprawie podziału obszaru 
województwa kujawsko – pomorskiego na okręgi wyborcze, ustalenia nich numerów i 
granic oraz liczby radnych wybieranych w tych okręgach wyborczych do Sejmiku 
Województwa Kujawsko – Pomorskiego – DRUK NR 949. 
 
p. M. Frąckiewicz – przedstawił projekt uchwały z autopoprawką. 
 
p. M. Frąckiewicz – zapytał członków Konwentu Seniorów, czy wyrażają zgodę na 
wprowadzenie autopoprawki. 
 
Konwent wyraził zgodę. 
 
Pytań i dyskusji nie było. 
 
GŁOSOWANIE:  

Uchwała według druku nr 949 z autopoprawką. Wynik głosowania: 18 – 0 – 0. Uchwała 
została podjęta (uchwała nr 755/14). 
 
IX. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia 
miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla terenów położonych w rejonie 
ulic: Szosa Bydgoska, Pera Jonssona i Łukasiewicza w Toruniu - DRUK NR 957. 
 
p. A. Stasiak – przedstawiła projekt uchwały. 
 
Opinie: 
 
KGPiIG – zał. nr 1. 
 
Pytań i dyskusji nie było. 
 
GŁOSOWANIE:  

Uchwała według druku nr 957. Wynik głosowania: 21 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 756/14). 
 
X. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie likwidacji Gimnazjum nr 22 w Toruniu –  
DRUK NR 931. 
 
XI. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie likwidacji Technikum nr 6 w Toruniu – 
DRUK NR 932. 
 
XII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie likwidacji Zasadniczej Szkoły 
Zawodowej nr 6 w Toruniu – DRUK NR 933. 
 
XIII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie rozwiązania Zespołu Szkół nr 22 w 
Toruniu – DRUK NR 934. 
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p. J. Pleskot – przedstawił projekty uchwał.  
 
Opinie: 
 
KOiS – zał. nr 2, 3, 4, 5. 
 
p. M. Frąckiewicz – poinformował, że 13.05.br. wpłynęły opinie Komisji Międzyzakładowej 
Pracowników Oświaty i Wychowania NSZZ Solidarność w sprawie likwidacji 4 placówek. 
15.05.br. wpłynął apel Komisji o nieprzyjmowanie projektów uchwał. 
 
Pytania: 
 
p. T. Kruszyński – zapytał, czy przeprowadzono analizę ekonomiczną, z której wynikałoby, 
że w perspektywie czasowej 1-2 lat istnieje jakiś inny lokal, który można by dostosować 
mniejszym kosztem ? 
Czy rozważano możliwości przeniesienia ZS nr 26 do II lub III LO ? 
Czy prowadzono rozmowy z rodzicami i władzami ZS nr 26 w związku z zamiarem 
przeniesienia ?  
Jakie uzyskano opinie władz szkoły i rodziców dzieci niepełnosprawnych na temat przyszłej 
lokalizacji ZS nr 26 w ZS nr 22 ? 
 
p. J. Pleskot – odpowiedział, że w najbliższej przyszłości nie ma możliwości opróżnienia 
którejś ze szkół, żeby można cały lokal przeznaczyć na potrzeby ZS nr 26.   
W rozmowie z władzami szkoły były przedstawione propozycje dyslokacji. Szkoła aktualnie 
działa w obiekcie poprzedszkolnym przy ul. Buszczyńskich i w skrzydle SP nr 32. SP nr 32 i 
ZSO nr 2 też dysponuje basenem i tam można wydzielić skrzydło na potrzeby szkoły. Taka 
propozycja była składana i konsultowana z dyrekcją szkoły. Ten projekt został odrzucony. 
Priorytetem nie okazał się basen, bo w tej chwili uczniowie dojeżdżają do innych i to nie jest 
problem. Jedyne oczekiwanie to bycie szkoły w całości.  
W najbliższej perspektywie obiekt przy ul. Fałata jest jedynym dostępnym i możliwym do 
adaptacji. Koszty adaptacji to winda, podział pomieszczeń na mniejsze, więc w każdym 
obiekcie poziom kosztów byłby podobny. 
Były rozmowy z dyrekcją szkoły, a rodzice nie wypowiadali się w tej kwestii.  
 
p. K. Dowgiałło – zapytała, czy młodzież przeniesiona z Gimnazjum nr 22 do nr 21 będzie 
uczyła się w tych samych zespołach klasowych i czy będzie ewentualna wymiana, jeśli nie 
byłoby woli zachowania ilości klas w roczniku ?  
 
p. J. Pleskot – odpowiedział, że oddziały będą funkcjonowały w takim samym zakresie. 
Zmiany mogłyby być w przypadku znacznego obniżenia liczby uczniów.  
W tym przypadku na poziomie jest tylko po jednym oddziale, więc nie ma możliwości 
połączenia. Gdyby spadła znacząco liczebność w klasach 2 i 3, to byłoby ewentualne 
połączenie zajęć z oddziałami na tym samym poziomie np. w technikum, bo pewne grupy 
zajęć zawodowych różnią się, ale przedmioty ogólnokształcące są takie same. 
 
p. M. Cichowicz – zapytał, czy znany jest lub rozważano kosztorys nowego obiektu dla 
szkoły nr 26 ? Adaptacja niesie pewne zagrożenia np. w wypadku pożaru.  
Czy gdyby nie przeznaczono budynku na ZS nr 26, to są jakieś inne pomysły wykorzystania 
budynku ZS nr 22 ?  
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Czy wynajęcie takiej szkoły firmom prywatnym nie zapewniłoby funkcjonowania placówki, 
gdzie budżetowo byłoby to zrównoważone ? 
 
p. J. Pleskot – odpowiedział, że można opierać się na koszcie budowy nowej szkoły sprzed 
paru latu na osiedlu Bielawy – Grębocin. Ten obiekt ma ok. 5 tys. m2. Obiekt przy ul. Fałata 
ma ok. 3.5 tys. m2. Skoro obiekt na Bielawach kosztował ok. 13 mln zł, to  budowa obiektu o 
kubaturze zbliżonej do tego na ul. Fałata to ok. 10 mln zł.   
Struktura obiektu na ul. Fałata nie umożliwia wydzielenia pomieszczeń ze względu na 
konstrukcję budynku. Jedna ze szkół niepublicznych wskazywała, że byłaby zainteresowana 
całym obiektem, ale trzeba byłoby usunąć dzieci ze szkoły miejskiej. Gmina jest organem 
prowadzącym i ma zobowiązania w pierwszej kolejności wobec dzieci chodzących do szkół 
prowadzonych przez miasto. 
 
p. U. Polak – poprosiła o wyjaśnienie, jak to dzieje się, że ustawa o systemie oświaty, która 
obliguje organy prowadzące do stworzenia obwodów szkolnych dla szkół podstawowych i 
gimnazjów sprawiła, że w gimnazjum, gdzie powinno być 100 dzieci, stało się tak, że te 
dzieci uzyskały pozwolenie innych placówek do przejścia i edukacji na terenie miasta. 
 
p. J. Pleskot – odpowiedział, że największa grupa dzieci ze wskazywanych szkół jest w 
Gimnazjum nr 7, czyli szkoły sportowe. W Gimnazjum nr 10 są oddziały integracyjne. Dość 
duża grupa jest w Gimnazjum nr 31. Jest rejonizacja, ale nie można zmusić kogokolwiek do 
uczęszczania do szkoły obwodowej. Mieszanie obwodów następuje w całym mieście. 
Uczniowie z Gimnazjów nr 14 czy 15 „uciekają” do Gimnazjum nr 21 albo 3. Jednocześnie 
uczniowie z Gimnazjum nr 22 są w Gimnazjach nr 14, 15, 16, 18. Wybory uczniów i 
rodziców są nieprzewidywalne. Dyrektor szkoły ma obowiązek przyjąć dziecko z obwodu. W 
przypadku wolnych miejsc może przyjąć dzieci z innych obwodów zgodnie z zapisami statutu 
szkoły.  
 
p. U. Polak – zapytała, ile dzieci byłoby zapisanych w Gimnazjum nr 22, gdyby nie poszły do 
innych szkół ?  
 
p. J. Pleskot – odpowiedział, że w Gimnazjum nr 22 w roczniku dla klasy 3 jest 
zameldowanych w obwodzie 145 uczniów, w klasie 2 – 148, w klasie 1 – 156. To jest wg 
danych z WSA. 
 
p. U. Polak – stwierdziła, że było przyzwolenie na masowe przejścia dzieci do innych 
placówek. 
 
p. J. Pleskot – przypomniał, ze w ubr. była sprawa z dzieckiem niepełnosprawnym i rodzic 
poruszył niebo i ziemię, żeby dziecko trafiło do szkoły, jakiej on życzył sobie i żadne obwody 
wówczas nie miały wpływu. 
 
p. U. Polak – zapytała, dlaczego szkoła nie otrzymała zgody na utworzenie klas 
terapeutycznych z uwagi na fakt, że w placówce były dzieci – wychowankowie z domów 
dziecka, które stwarzały problemy edukacyjne oraz dzieci z OHP ? 
 
p. J. Pleskot – odpowiedział, że odziały OHP funkcjonowały na przemian w Gimnazjum nr 
21 i nr 1, które trafiło tam wcześniej. W momencie połączenia Zespołu Szkół Odzieżowych z 
Gimnazjum nr 21 było jednoznaczne weto nauczycieli Gimnazjum, że nie przyjmą uczniów z 
OHP. W związku z tym podjęto decyzję, że uczniowie trafili do Zespołu Blok, który takie 
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oddziały prowadzi. Tam trafiły oddziały klas 2 i 3, które już były uczniami Gimnazjum nr 1 i 
jasno powiedziano, że uczniowie przechodzą do gimnazjum.  
Przyznał, że  nie przypomina sobie wniosku o klasy terapeutyczne. Takie klasy funkcjonują w 
Gimnazjum nr 21. Taki wniosek był złożony wiele lat temu, kiedy Gimnazjum nr 30 i 
społeczność szkoły opowiedziała się, że nie chce takich oddziałów, bo one są przyczyną 
słabego naboru i poziomu.  
 
p. U. Polak – zapytała, czy zaistniał kiedykolwiek taki przypadek, że nie pozwolono 
dzieciom zakończyć edukacji w placówce, w której rozpoczęły naukę ?  
Umożliwiono zakończenie nauki dzieciom w Gimnazjach nr 30, 6 i 4.  
Dlaczego uczniowie nie mogą zakończyć edukacji tam, gdzie ją rozpoczęli ?  
 
p. J. Pleskot – odpowiedział, że ZS nr 3 z Wrzosów był przenoszony do Zespołu Szkół 
Gastronomicznych. Na podobnej zasadzie oddziały Zespołu Szkół Odzieżowych, np. 
Gimnazjum nr 1 było przenoszone i oddziały klas 2 i 3. Również uczniowie z Zespołu Szkół 
Elektrycznych byli przenoszeni na ul. Legionów i wówczas uczniowie klas 2-5 przechodzili 
do nowego obiektu. Przyjęto założenie, że będą ci sami nauczyciele, którzy obecnie uczą. 
 
p. M. Rzymyszkiewicz – zapytał o opinię dyrekcji i rodziców ZS nr 26 na temat 
przeniesienia ZS nr 26 do budynku po ZS nr 22.  
 
p. J. Pleskot – odpowiedział, że nie dysponuje taką opinią. Dyrekcja ZS nr 26 zapoznawała 
swoich nauczycieli z dokumentacją techniczną i rozplanowaniem szkoły. Wszystko to 
odbywało się w szkole, a osobami do kontaktu była dyrekcja szkoły, która była 
przekaźnikiem pomiędzy szkołą a wydziałem edukacji. 
Nie zgłaszały zastrzeżeń do obiektu. Uznały, że on spełni oczekiwania. Był wniosek o 
nadbudowę nad łącznikiem.  
Zwrócił uwagę, że nie wszyscy uczniowie są niepełnosprawni ruchowo. Są też 
niepełnosprawni intelektualnie. Uczniowie niepełnosprawni ruchowo będą odbywali zajęcia 
na parterze. Jeśli nie są spełnione odpowiednie warunki, to obiekt nie uzyska aprobaty 
odpowiednich służb sanitarnych i ppoż.  
 
p. T. Kruszyński – poprosił o przerwę dla klubu radnych SLD. 
 
p. M. Frąckiewicz – ogłosił 10 min. przerwy dla klubu, a następnie poprosił o spotkanie 
Konwent Seniorów. 
 
Po przerwie. 
 
Dyskusja: 
 
p. M. Cichowicz – wskazał, że polityka Torunia jest pokazana przez pryzmat polityki 
oświatowej i istnienia lub nieistnienia pojedynczych placówek oświatowych. W Toruniu nie 
ma do końca pomysłu, jak oświata powinna wyglądać.  
Przypomniał, że nie był na sesji, gdy omawiano sprawę Domu Harcerza, ale doszły do niego 
głosy, że ta instytucja nie powinna być w tamtym miejscu, ponieważ nie mieści się i nie może 
rozwijać się. Za tym poszedł taki sygnał, że należy go zlikwidować.  
Teraz likwiduje się szkołę, nie dając czasu na jej naturalne wygaszenie, mimo że to jest 
stosunkowo niedługi czas.  
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W Toruniu, który szczyci się wieloma inwestycjami, należałoby się spodziewać, że są 
przynajmniej 4 projekty w szufladzie, jak ma wyglądać szkoła specjalna, gdzie ma być 
zbudowana, jak zastosować najnowsze osiągnięcia nauki, aby stworzyć obiekt na miarę XXI 
w. Jedynym ograniczeniem powinny być pieniądze, ale prezydent M. Zaleski dba o pieniądze 
i tylko one powinny go ograniczać. Niestety wydział takich projektów nie ma w szufladzie, 
tylko chce adaptować obiekt, który nie nadaje się do tego. 
Taką politykę trzeba zmienić i zastanowić się, co zbudować lepszego i myśleć o rezygnacji z 
rzeczy, które są zbędne.  
Dyrektor wydziału edukacji odpowiedział na sesji, że są chętni, którzy chcą wynająć cały 
obiekt i ten obiekt mógłby finansować inne placówki.  
To jest głos w dyskusji, żeby zastanowić się, jakie są najlepsze rozwiązania, a nie tylko 
stosować rozwiązań, które w danym momencie wydają się ekonomicznie trafione. 
 
p. T. Kruszyński – przyznał, że argumenty podnoszone podczas dyskusji nad likwidacją ZS 
nr 22 są bardzo ważkie i podnoszą problemy bardzo trudne. Z jednej strony jest zderzenie 
spraw pracowniczych i szykujących się zwolnień nielicznych osób, a z drugiej jest problem 
warunków egzystencji i uczenia się dzieci z ZS nr 26.  
Przyznał, że wizytował dotychczasowe pomieszczenia ZS nr 26 i są tam bardzo trudne 
warunki. One są poniżej standardów, jakie obowiązują dla dzieci z niepełnosprawnościami. 
W piwnicy jest mała duszna świetlica, sale są małe. Ta szkoła funkcjonuje w takich 
warunkach od lat. W tym przypadku należy przy tak trudnej materii zważyć na szali 2 rzeczy; 
dramat związany ze zwolnieniami oraz los dzieci niepełnosprawnych. 
Należy dać szansę tym dzieciom. One nie mogą dłużej czekać. Przypomniał, że apelował 
wielokrotnie o rozwiązanie problemu. Prowadzone były rozmowy z dyrekcją szkoły i 
rodzicami. Nie można dłużej czekać i dzieci niepełnosprawne powinny zostać jak najszybciej 
przeniesione do godnych warunków.  
To nie jest uchwała o likwidacji, bo ta jest stroną formalną. To jest uchwała, która prowadzi 
do procedury przeniesienia szkoły. Dzieci ze szkoły nr 26 zasługują na lepsze warunki i nie 
mogą dłużej czekać, stąd poinformował, że zagłosuje za projektami uchwał. 
 
p. A. Jasiński – przypomniał, że decyzja została podjęta wcześniej i to nie przez radnych, 
tylko przez demografię i rodziców dzieci, którzy posłali dzieci do innych szkół. Nie zgodził 
się z przedmówcą, że szkoła nr 26 pracuje w skandalicznych warunkach, a radni dopuszczą 
do tego, żeby obiekt 3,5 tys. m2 był wykorzystany w kolejnym roku szkolnym w 35-40%. 
Poinformował, że zagłosuje za uchwałami, bo są dobre i potrzebne. 
 
p. U. Polak – przypomniała, że ustawa o systemie oświaty mówi, że każdemu dziecku szkoła 
powinna zapewnić należyte warunki do jego rozwoju. Żeby zapewnić je, należy stworzyć 
optymalne czynniki takie jak: dobrze przygotowani do pracy nauczyciele, zaangażowani 
rodzice współpracujący ze szkołą, żeby należyte warunki w szkole stworzyć, i zaangażowani 
uczniowie. To wszystko będzie się składało na sukces szkolny. W Toruniu na wszystkich 
zewnętrznych egzaminach uzyskuje średnie powyżej wojewódzkiej i krajowej. Należałoby 
zapytać, czy wszystkim dzieciom ze szkół w mieście nie należy stworzyć lepszych 
warunków, żeby można było kontynuować zaangażowanie dla dobrych wyników. 
Ta sama ustawa pokazuje, że prócz szkół powinny funkcjonować różne ośrodki 
specjalistyczne, które wspierają kształcenie i wychowanie, które dokonują terapii, realizują i 
pracują na rzecz niwelowania niedostosowania społecznego młodzieży. Kiedyś taki ośrodek 
był przy ul. Kościuszki. Teraz taki ośrodek nie funkcjonuje, dlatego też rodzice mają prawo 
wybierać dla swojego dziecka szkołę, która spełni ich oczekiwania. W publicznych szkołach 
znajdują się dzieci z różnymi potrzebami. W związku z tym, jeśli państwo do klas I wskazuje, 
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iż liczba uczniów w oddziale powinna być nie wyższa niż 25, to radni mogą wpłynąć na 
stworzenie lepszych warunków funkcjonowania toruńskich dzieci. Dlaczego nie można 
wprowadzić propozycji, żeby górną liczbą uczniów w oddziale było 20 dzieci? 
Automatycznie przeniesie się to na lepsze efekty dydaktyczne i wychowawcze, bo ten obszar 
powinien być wspierany. Sąsiednie gminy przeznaczają środki na wspieranie edukacji i 
zajęcia pozalekcyjne swoich uczniów. Toruń jako gmina też ma takie prawo.  
Za chwilę będzie druk mówiący o przystąpieniu do realizacji projektu „Nowa jakość 
kształcenia zawodowego”. To właśnie Toruń przed kilku laty, gdy wchodziła nowa struktura 
szkolnictwa, jako pierwszy sprzeciwił się likwidacji szkolnictwa zawodowego. To właśnie 
minister K. Łybacka na wniosek związkowców utrzymała funkcjonowanie techników. 
Szkolnictwo zawodowe powinno mieć stworzone lepsze warunki do realizacji swoich zadań i 
celów, bo 80% to absolwenci ogólniaków. Tam, gdzie jest rozwinięte szkolnictwo zawodowe, 
tam jest mniejsze bezrobocie. Nasze województwo jest na przed ostatnim miejscu w poziomie 
bezrobocia. 
Jeśli do jednego budynku zostaną wtłoczone 2 szkoły zawodowe, to ani jednej ani drugiej nie 
da się szansy. Dlaczego dano szanse ogólniakom, których jest tak wiele ? Czy jesteśmy 
sprawiedliwi w podejmowaniu decyzji ? Nie jesteśmy. 
 
p. Z. Ernest – przypomniał, że od 1995 r. prowadzone są prace nad porządkowaniem sieci 
szkół w Toruniu. Po 2003 r. nastąpiła nowa jakość. Proces trwa od kilku lat. To jest 
skomplikowana materia. Zostało wszystko ułożone. Ten status quo miał trwać pod 
warunkiem, że dana szkoła wywiąże się z odpowiedniej rekrutacji uczniów.  
Szkoły z dobrym naborem są pod tym względem niezagrożone. Sytuacja jest trudna w 
placówkach, które nie mają chętnych. W tym Gimnazjum na 466 uczniów z obwodu przyszło 
tylko 75 osób. Stosunek wynosi 5.2 : 1. Ponad 5 osób nie chodzi do tej placówki i wybrało 
inne gimnazja w Toruniu. Czy nie należy uszanować wyboru rodziców uczniów, którzy już 
podjęli decyzję za radnych i czekają na usankcjonowanie decyzji. 
Co do bezrobocia to gmina poszukała etatów. Tylko dla 2 osób brakuje etatu i to jest 1,4 
etatu. Trwa dalsze poszukiwanie.  
Co do Zespołu Szkół Ekonomicznych, to gdyby nie było projektu przeniesienia klas 
fryzjerskich na ul. Grunwaldzką, to problem 11 osób do zwolnienia byłby nadal, bo tam wiele 
osób przebywa na urlopach dla poratowania zdrowia.  
Padała propozycja wydzierżawienia budynku na inne cele. Trudno sobie wyobrazić, żeby 
budynek stał na inne cele niż oświatowe, a placówka, która mieści się w warunkach nie 
zadawalających, dalej tam w nich była. Przypomniał, że zna problem ZS nr 26 od 1995 r. 
Podczas wizytacji w ubr. komisja oświaty jednym głosem mówiła, że znajdzie nową siedzibę 
tam, gdzie będzie wolne miejsce. Takie miejsce pojawiło się. 
Poinformował, że będzie głosował za projektami 4 uchwał, ponieważ wprowadzają ład i 
porządek oraz sankcjonują decyzje uczniów i rodziców odnośnie naboru lub jego braku do 
Gimnazjum nr 22. 
 
p. U. Polak – stwierdziła, że słychać, że od 20 lat pojawia się problem funkcjonowania w 
nienależytych warunkach dzieci niepełnosprawnych. Radni jako odpowiedzialni za tę 
sytuację, mogą ją zmienić. Po części została zmieniona w 2002 r. , kiedy to specjalny ośrodek 
szkolno-wychowawczy prowadzony przez GMT został oddany samorządowi województwa. 
Miasto wznosiło wtedy internat i oddało całą inwestycję do dokończenia samorządowi 
województwa. Teraz trzeba pomyśleć o dzieciach niepełnosprawnych w inny sposób. 
Dlaczego mają być wprowadzane do budynku wyremontowanego, czyli zniszczyć to, co 
zrobili nauczyciele i dyrekcja ZS nr 22 po przeniesieniu. Przez 5 lat modernizowali budynek 
na potrzeby własnego zespołu szkół. Zagospodarowali pięknie sale, pracownie. Komisja 
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oświaty tam była i była zauroczona efektem pracy. To wszystko ulegnie teraz zniszczeniu na 
skutek remontów pod potrzeby szkoły specjalnej. Czy Torunia nie stać na stworzenie 
budynku dla dzieci niepełnosprawnych z prawdziwego zdarzenia wg ich własnych potrzeb?  
Poinformowała, że spotkała się z prezydentem i przedstawiła projekt budowy szkoły na JAR-
ze, gdzie jest plan zagospodarowania przestrzennego, gdzie jest działka o powierzchni 4 ha, 
środki finansowe, jeśli znajdują się na utrzymanie dużych obiektów, które też nie są 
wypełnione w całości na budowę szkoły, powinny znaleźć się.  
 
p. M. Frąckiewicz – przyznał, że być może decyzje, które zostały przedstawione radnym do 
podjęcia, nie do końca były dobrze przygotowane, ale są przemyślane i słuszne. 
Zaniechanie szkolnictwa zawodowego w określonym czasie w Polsce jest dużym błędem i 
całe szczęście, że próbuje się ono odradzać. Jeśli do ekonomika przenosi się klasy zawodowe, 
tzn. że tam jest na dziś miejsce i stwarzane są tam warunki do pobierania nauki. Demografia 
jest znana i jeśli utrzyma się taka tendencja, to pojawią się wolne ogólniaki.  
Przypomniał, że pamięta dyskusję, gdy do Gimnazjum nr 21 przenoszono Gimnazjum nr 13. 
Wówczas podniosły się głosy, jak mocno krzywdzi się rodziców i dzieci z okręgu szkoły nr 
13. Okazało się, że dzieci mają stworzone dobre warunki i są zadowolone, a jednocześnie SP 
nr 13 ma lepsze warunki do funkcjonowania. Decyzje okazały się po latach słuszne. 
Skoro wiadomo, że nie można czekać dłużej z decyzją ZS nr 26, to trzeba taką decyzję 
podjąć. Najlepszym wariantem wydaje się przeniesienie ZS nr 26 do dotychczasowej ZS nr 
22. Podane koszty 2.5 mln zł będą skutkowały tym, że dzieci będą zadowolone i zaakceptują 
nowe miejsce. 
Prawdopodobnie dyrekcja szkoły rozmawiała z rodzicami. Dyrektor J. Pleskot nie był w 
stanie przedstawić wyników rozmów dyrekcji szkoły, ale powiedział, że dyrekcja była 
pośrednikiem między społecznością szkoły a wydziałem edukacji. W aktualnej sytuacji nie 
wolno czekać 4 - 5 lat, aby rozpocząć nową inwestycję w postaci budowy nowego budynku 
dla dzieci z ZS nr 26.  
 
p. W. Przybyszewski – zwrócił uwagę, że radni koalicji za wyjątkiem radnej U. Polak 
wskazują, że to jest przemyślana i dobra decyzja, więc co do wyniku głosowania nie ma 
wątpliwości. To czarny dzień dla Bydgoskiego Przedmieścia i szkolenia zawodowego. 
Przewodniczący M. Frąckiewicz stwierdził, że likwidacja szkolnictwa zawodowego to zły 
pomysł, ale przypomniał też, jak likwidowano technikum budowlane. Przenoszono Zespół 
Szkół Odzieżowych do szkoły nr 22, a technikum odzieżowego nie ma, bo jest tylko 
szkolenie fryzjerów.  
To pokazuje, że ze strony gminy nie ma wsparcia dla szkolenia zawodowego. W ZSPS i VIII 
LO pozostało równolegle szkolenie zawodowe i ogólnokształcące, ale do technikum chodzi 
się o rok dłużej niż do LO.  
Dzisiaj pracodawcy w Anglii zacierają ręce i czekają na polskich absolwentów techników. 
Dziś na budowę potrzeba murarzy, tynkarzy, zbrojarzy i cieśli i nie można ich zdobyć. W ten 
sposób będzie z fryzjerami i być może ekonomistami, którzy uczą się jeszcze w ZS nr 1.  
Pierwsze efekty podjętej za chwilę decyzji już są. 11 nauczycieli w ZS nr 1 już otrzymało 
wypowiedzenia, a 19 nauczycieli otrzymało już tzw. ograniczenia etatów.  
Bydgoskie Przedmieście, jedno z najbardziej zdegradowanych społecznie osiedli w mieście, 
wymaga wsparcia. Trudno nazwać likwidację szkoły wsparciem i zastąpienie szkoły 
przeniesionym wydziałem edukacji, gdzie rodzice będą mieli blisko do dyrektora, żeby 
składać skargi, ale to żadne pocieszenie.  
Bydgoskie Przedmieście i dzieci mieszkające na osiedlu skarżą się już i pytają, kto to 
wymyślił, żeby z rejonu zamieszkania Plazy, z ul. Bydgoskiej uczęszczać do Gimnazjum nr 
21. Zmiana sieci szkół jest procesem ciągłym, ale wiatr nadal będzie hulał w wielkich 
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obiektach kubaturowych Na Skarpie i Rubinkowie i nic nie zmieni się, bo powstało silne 
lobby i nie uda się zmienić tego bez zmiany mentalności. 
Projekty uchwał mówią o likwidacji, ale chodzi o przeniesienie dzieci, organizmów bardzo 
wrażliwych na zmianę miejsca nauczania. Tym dzieciom nie pozwolono dokończyć nauki w 
swojej szkole. Przypomniał, że sam przeżył 2x zmianę szkoły w podstawówce, bo 
powstawało wiele wiejskich małych szkół i to jest ogromny stres dla zmieniających miejsce 
nauczania. 
To jest czarny dzień dla szkolenia zawodowego i Bydgoskiego Przedmieścia. Żadne 
argumenty na spotkaniach z nauczycielami i rodzicami nie trafiały. 
Poinformował, że klub radnych PO będzie głosował przeciw projektom uchwał. 
 
p. M. Zaleski – wyjaśnił, że GMT systematycznie dopłaca do systemu oświaty. To jest 68 
mln zł 3 lata temu, 64 mln zł 2 lata temu, 60 mln zł rok temu i w br. 52 mln zł, ale dlatego, że 
pojawiła się nowa dotacja przedszkolna i z systemem szkół ma niewiele wspólnego. Miasto 
robi to systematycznie od lat, bowiem subwencja nie pokrywa kosztów bieżącego utrzymania 
szkół. Do tego od 30 mln zł wzwyż miasto wkłada w materię szkolną w postaci inwestycji lub 
remontów. To jest traktowane jako powinność i rady poprzednich kadencji z tym się 
zgadzały, bo to jest powinność właściciela wobec swojego majątku.  
Nie ma zaniedbań w tej kwestii po stronie gminy. Radni tej i poprzednich kadencji mogą być 
spokojni, że z odpowiedzialnością patrzą na rozwiązania dotyczące systemu oświaty, który 
nie jest kształtowany przez miasto. On jest kształtowany w rozwiązaniach ustawowych i 
łącznie z formalnym i nieszczęśliwym rozwiązaniem, iż nie ma możliwości np. przenoszenia 
szkół i łączenia z innymi bez słowa likwidacja. Gdyby ustawodawca dopuścił taką 
możliwość, to pewnie ten obraz, który jawił się w niektórych głosach, że „likwidujemy, 
niweczymy, zamykamy” byłyby nie tak niepokojący dla uczestników głosowania. System ten 
zakłada bardzo wiele różnych czynników, wśród nich takie, gdzie system powinien być 
dostosowywany do oczekiwań najważniejszych, a nimi są uczniowie. Jeśli w toruńskich 
technikach przez 7 lat ilość uczniów zmniejszyła się o 20% tj. ponad 800 uczniów, to znaczy 
że albo trzeba szukać sposobów na pobudzenie zainteresowania tym systemem kształcenia  
albo stworzyć warunki, żeby system szkolenia znalazł się na właściwym poziomie chociażby 
subwencjonowania. Nie spowoduje się, że rodzice uczniów będą wybierali szkoły, które się 
im karze. W gimnazjach rodzice nie martwią się o obwody, tylko szukają gimnazjum, które w 
ich ocenie będzie spełniało oczekiwanie dziecka. 
Demografia przynosi także dobre informacje. W szkołach podstawowych w Toruniu w 
najbliższych latach nie będzie problemu zmniejszania zatrudnienia lub likwidacji szkół. 
Sytuacja jest ustabilizowana a nawet wzrostowa, np. w SP nr 5 pewnie „z kwitkiem” odejdzie 
100 - 200 dzieci na najbliższy rok szkolny, bo nie będzie można ich przyjąć.  
Trzeba byłoby poszukać rozwiązania, aby nauczyciele uczący w szkołach 
ponadgimnazjalnych wybierali dofinansowane z budżetu dokształcenie umożliwiające w 
przyszłości przeniesienie do podstawówek, bo tam miejsca pracy są i będą. Niestety dziś 
wybory kwalifikacyjne polegają na utrwalaniu dotychczasowego statutu w szkołach 
ponadgimnazjalnych z nadzieją, że będzie się pracowało zawsze. Trzeba we własnym 
zakresie szukać przy wsparciu związków zawodowych takich pomysłów i wtedy będzie 
łatwiej przy nieuchronnych zmianach. Ratowanie pewnego statusu szkolnictwa zawodowego 
zawiera się w tych uchwałach, bo z 2 szkół powstanie 1 szkoła z długą perspektywą 
funkcjonowania.  
Miasto jest przygotowane do rozwiązań inwestycyjnych, ale one nie mogą pozostawiać 
miasta z niewykorzystanymi obiektami, więc pomysł zbudowania nowego obiektu dla ZS nr 
26 w niczym nie rozwiązuje problemu pustoszejących innych szkół. Proponowane 
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rozwiązanie jest praktyczne i to nie jest kwestia nie przygotowania dokumentacji technicznej, 
ale to jest kwestia racjonalnego myślenia o gospodarce majątkiem i obiektami gminy. 
Poprosił o przyjęcie projektów uchwał i umożliwienie działań praktycznych, bo chodzi o 
zapewnienie w ciągu 3 miesięcy spokojnych przenosin i przygotowanie pomieszczeń Zespołu 
Szkół Ekonomicznych i Gimnazjum nr 21 dla przenoszonych oddziałów, a także dopięcie 
spraw kadrowych.  
Adaptacja budynku ZS nr 22 dla ZS nr 26 nie skończy się do września. Jest założenie, że 
przynajmniej ten czas będzie potrzebny do końca semestru jesienno - zimowego. Jeśli okaże 
się, że nakłady z przyczyn wynikających z potrzeb ZS nr 26 będą większe, to wtedy byłby 
dłuższy okres tych prac remontowo – modernizacyjno – adaptacyjnych, żeby spełniały 
oczekiwania ZS nr 26. 
 
GŁOSOWANIE:  

Uchwała według druku nr 931. Wynik głosowania: 14 – 7 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 757/14). 
 
Uchwała według druku nr 932. Wynik głosowania: 14 – 7 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 758/14). 
 
Uchwała według druku nr 933. Wynik głosowania: 14 – 7 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 759/14). 
 
Uchwała według druku nr 934. Wynik głosowania: 14 – 7 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 760/14). 
 
XIV. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie ustalenia planu sieci szkół 
podstawowych i gimnazjów prowadzonych przez Gminę Miasta Toruń oraz granic ich 
obwodów – DRUK NR 951 – I i II CZYTANIE. 
 
p. J. Pleskot – przedstawił projekt uchwały. 
 
Opinie: 
 
KOiS – zał. nr 6. 
 
I czytanie 
 
Pytań nie było. 
 
Dyskusja: 
 
p. M. Rzymyszkiewicz – zwrócił uwagę, że projekt uchwały jest konsekwencją podjętych 
wcześniej uchwał. Zasugerował usunięcie z wykazu ulic ronda Elany, bo wiadomo, że nikt 
nie będzie mieszkał przy nim, a wprowadzenie zapisu powoduje, że uzasadnienie jest troszkę 
niepoważne. 
 
II czytanie 
 
Pytań i dyskusji nie było. 
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p. J. Pleskot – wyjaśnił, że w obwodach wszystkie inne ronda toruńskie są przypisane. To 
jest konsekwencja pewnych poczynań, które podjęto już wcześniej. 
 
GŁOSOWANIE:  

Uchwała według druku nr 951. Wynik głosowania: 13 – 3 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 761/14). 
 
XV. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie ustalenia planu sieci publicznych szkół 
ponadgimnazjalnych oraz szkół specjalnych – DRUK NR 952. 
 
p. J. Pleskot – przedstawił projekt uchwały. 
 
Opinie: 
 
KOiS – zał. nr 7. 
 
Pytań i dyskusji nie było. 
 
GŁOSOWANIE:  

Uchwała według druku nr 952. Wynik głosowania: 14 – 1 – 4. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 762/14). 
 
XVI. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zasad odpłatności za świadczenia 
udzielane przez przedszkola publiczne prowadzone przez Gminę Miasta Toruń – DRUK 
NR 947 – I i II CZYTANIE.  
 
p. J. Pleskot – przedstawił projekt uchwały. 
 
Opinie: 
 
KOiS – zał. nr 8. 
 
I czytanie 
 
Pytań nie było. 
 
Dyskusja: 
 
p. U. Polak – podkreśliła, że decyzja podjęta i skierowana do rodzin z dziećmi 
niepełnosprawnymi jest tą, że przyjdą być może inne dzieci, które nie uczęszczają do 
przedszkoli. To jest bardzo pozytywny kierunek podjętej uchwały. 
 
II czytanie 
 
Pytań i dyskusji nie było. 
 
GŁOSOWANIE:  

Uchwała według druku nr 947. Wynik głosowania: 19 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 763/14). 
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XVII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przystąpienia do realizacji projektu 
„Nasz Przyjaciel Robot - Mechatronika innowacyjnym narzędziem sukcesów 
edukacyjnych dla toruńskich gimnazjalistów” – DRUK NR 948. 
 
p. J. Pleskot – przedstawił projekt uchwały. 
 
Opinie: 
 
KOiS – zał. nr 9. 
 
Pytania: 
 
p. A. Rojewski – zapytał, czy te 15 gimnazjów będzie mogło wygospodarować 
pomieszczenia na te pracownie ?  
 
p. J. Pleskot – odpowiedział, że będzie wyposażenie przy pracowni komputerowej. W 
każdym obiekcie będzie to różnie, ale zgłosiło się 15 gimnazjów na 20, więc to jest 
przemyślana decyzja dyrektorów szkół co do możliwości technicznych. 
 
Dyskusji nie było. 
 
GŁOSOWANIE:  

Uchwała według druku nr 948. Wynik głosowania: 18 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 764/14). 
 
XL. Interpelacje, zapytania i wnioski. 

1. Interpelacje:  

p. M. Frąckiewicz – poinformował, że nie wpłynęły żadne interpelacje. 

2. Zapytania:   

a) radny M. Cichowicz:  

1. jaka jest obecna sytuacja przebudowy ul. Łódzkiej ? Jakie działania podjęła i 
zrealizowała dotychczas gmina ? 

2. w związku z budową głównych dróg przez węzeł Czerniewice zapytał, czy nie 
należy na nowo przeanalizować koncepcji przebudowy ul. Łódzkiej ? obecna 
koncepcja o rozbudowie odcinka śródmiejskiego Lipnowska - Andersa w 
układzie 2x2 zakładała budowę węzła Kluczyki i połączenia w ten sposób 
Torunia z autostradą. Dzisiaj jest jasne, że możliwa jest budowa innego 
połączenia, które wg dzisiejszych koncepcji ma być remontowane w układzie 
1x2 – mowa o węźle Czerniewice. Jednocześnie rozbudowa ul. Łódzkiej w 
stronę ul. gen. Andersa utrudni budowę ronda na wylocie trasy mostowej, gdyby 
chcieć stworzyć bezkolizyjne rozwiązanie podążające w stronę węzła  
Czerniewice. 

Odpowiedź nie została udzielona na sesji 
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b) radny M. Jakubaszek – zapytał, jakie działania podjął UMT w związku ze 
zgłoszeniami mieszkańców ul. Letniej 20-22. Dotyczyło to imisji przez firmę 
Eurohansa. Zakład ten prowadzi działalność przy ul. Letniej. Imisje polegają na 
wysokich dźwiękach przetaczanych różnych rzeczy. Co w tej sprawie zrobił urząd i 
jakie działania ma zamiar podejmować w zakresie ograniczenia imisji w tym 
zakładzie? 

Odpowiedź nie została udzielona na sesji 

c) radna B. Królikowska – Ziemkiewicz – zapytała, czy dzieci 5 i 6 letnie mają 
możliwość dłuższego przebywania w świetlicach ? Czy szkoły są przygotowane na 
zapewnienie dłuższego pobytu dla dzieci, których rodzice przebywają dłużej w pracy?  

Odpowiedź nie została udzielona na sesji 

d) radna U. Polak – przypomniała, że w lutym podczas podejmowania uchwały o 
zamiarze likwidacji ZS nr 22 wnosiła o to, żeby w ZS nr 26, gdzie jest stary tabor, 
wymienić na nowy. Z uwagi na brak stosownych wind w busach umożliwiających 
wejście poprosiła o zakup takich pojazdów. Zapytała, czy  został rozwiązany problem 
zakupu busów z odpowiednim wyposażeniem dla dzieci niepełnosprawnych z ZS nr 
26 ? 

Odpowiedź nie została udzielona na sesji 

e) radny Z. Ernest: 

- ilu nauczycieli zatrudnionych w placówkach GMT pracuje na ponad 1,5 etatu, nawet 
gdyby łączyli to w kilku szkołach? 

- ilu nauczycieli pracuje już z nabytymi prawami emerytalnymi i w jakich placówkach ? 

- kto wydał i na jakiej podstawie pozwolenie na wycinkę drzew na Kępie Bazarowej w 
miejscu, gdzie osłaniają od strony Wisły widok na Zamek Dybowski  ? Poprosił o 
podanie ewentualnych kosztów. 

Odpowiedź nie została udzielona na sesji 

3. Wnioski:   

a) radna D. Zając – 2 wnioski (zał. nr 37), 

b) radny M. Rzymyszkiewicz – 4 wnioski (zał. nr 38, 39, 40, 41), 

c) radna  B. Królikowska – Ziemkiewicz – 2 wnioski (wnioski zostały odczytane na 
sesji, ale nie zostały złożone pisemnie zgodnie z zapisami statutu), 

d) radna U. Polak – 1 wniosek (zał. nr 42), 

e) radny A. Myrcha  – 1 wniosek(zał. nr 43) . 

 
XLI. Przerwa.  
 
Po przerwie. 
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XVIII. Rozpatrzenie projektów uchwał:  
 

- w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej miasta Torunia na lata 2014 
– 2039 – DRUK NR 940. 

- zmieniającej uchwałę w sprawie budżetu miasta na rok 2014 – DRUK NR 941 – I 
i II CZYTANIE.  

 
XIX. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zaciągnięcia kredytu długoterminowego 
w Europejskim Banku Inwestycyjnym na sfinansowanie planowanego deficytu budżetu 
miasta Torunia oraz spłatę wcześniej zaciągniętych zobowiązań z tytułu kredytów – 
DRUK NR 965. 
 
p. M. Frąckiewicz – poinformował, że druki nr 940, 941 i 965 będą omawiane łącznie. 
 
p. M. Flisykowska – Kacprowicz – przedstawiła projekty uchwał. 
 
Opinie: 
 
KB – zał. nr 10, 14, 18. 
 
KOiS – zał. nr 11, 15, 
 
KIiOŚ – zał. nr 12, 16, 
 
KBPSiZ – zał. nr 13, 17 
 
I czytanie 
 
Pytania: 
 
p. W. Przybyszewski – poprosił o 10 min. przerwy dla klubu przed zakończeniem pytań. 
 
p. A. Myrcha – zapytał, czy to będzie kredyt w euro ? 
 
p. M. Flisykowska – Kacprowicz – odpowiedziała, że w złotówkach. 
 
p. A. Myrcha – zapytał, czy jest jakieś ryzyko przy przewalutowaniu ? 
 
p. M. Flisykowska – Kacprowicz – odpowiedziała, że EBI pozwala wnioskować o kredyt w 
euro lub złotówkach. Z uwagi na duże wahania kursów miastu wypłaca kredyt wyłącznie w 
złotówkach, więc będzie 150 mln zł, bez żadnego ryzyka. Z banku w Luksemburgu przyjdą 
do Torunia złotówki. 
 
p. W. Przybyszewski – wskazał, że w uzasadnieniu do druku nr 965 jest informacja, że w 
uchwale budżetowej chodzi o upoważnienie prezydenta do zaciągnięcia długoterminowych 
kredytów. Jeśli popatrzy się na uchwałę nr 671/13 z 19.12.ubr. to w niej rada udzieliła 
upoważnienia do zaciągania zobowiązań związanych z realizacją przedsięwzięć określonych 
w załączniku do uchwały. Ta uchwała była zmieniana uchwałami nr 739 i 721, ale 
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upoważnienia nie zostały cofnięte. Skąd pomysł, żeby jeszcze raz upoważniać prezydenta do 
zaciągania tych samych zobowiązań ?  
 
p. M. Flisykowska – Kacprowicz – odpowiedziała, że wspomniane upoważnienia udzielone 
w WPI dotyczy udzielenia upoważnienia do zawierania umów z wykonawcami 
poszczególnych robót inwestycyjnych czy wydatków bieżących. 
W uchwale w sprawie budżetu miasta w §13 było zapisane, że upoważnia się prezydenta do 
zaciągania kredytów na tegoroczne potrzeby pożyczkowe. W br. nie ma upoważnienia, budżet 
nie może stanowić podstawy do tego, żeby prezydent podpisał umowę z bankiem na wypłatę 
kredytu w br. i przyszłym roku. Stąd potrzebna jest odrębna uchwała. Od kilku lat nie była 
wymagana zgoda rady miasta na zaciągnięcie kredytu w formie odrębnej uchwały, ponieważ 
takie upoważnienie jest w budżecie, ale ono dotyczy tegorocznych potrzeb. W druku nr 965 
jest prośba o możliwość zapewnienia sobie kredytu na następny rok.  
 
p. G. Górski – ogłosił przerwę do godz. 15.15 
 
Po przerwie. 
 
Dyskusji nie było. 
 
II czytanie 
 
Pytań i dyskusji nie było. 
 
GŁOSOWANIE:  

Uchwała według druku nr 940. Wynik głosowania: 12 – 0 – 5. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 765/14). 
 
Uchwała według druku nr 941. Wynik głosowania: 12 – 0 – 5. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 766/14). 
 
Uchwała według druku nr 965. Wynik głosowania: 13 – 0 – 5. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 767/14). 
 
XX. Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie określenia zasad, 
sposobu i trybu udzielania ulg w spłacie należności pieniężnych mających charakter 
cywilnoprawny – DRUK NR 966 – I i II CZYTANIE.  
 
p. M. Flisykowska – Kacprowicz – przedstawił projekt uchwały. 
 
Opinie: 
 
KB – zał. nr 19. 
 
I i II czytanie 
 
Pytań i dyskusji nie było. 
 
GŁOSOWANIE:  
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Uchwała według druku nr 966. Wynik głosowania: 18 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 768/14). 
 
XXI. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zwolnienia od podatku od 
nieruchomości w zakresie branż chronionych, zanikających i preferowanych – DRUK 
NR 958 – I i II CZYTANIE.  
 
XXII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zwolnienia od podatku od 
nieruchomości – DRUK NR 959 – I i II CZYTANIE.  
 
XXIII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zwolnienia od podatku od 
nieruchomości nowych inwestycji na terenie Gminy Miasta Toruń w ramach pomocy de 
minimis – DRUK NR 960 – I i II CZYTANIE.  
 
XXIV. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zwolnienia od podatku od 
nieruchomości w ramach pomocy de minimis na tworzenie nowych miejsc pracy – 
DRUK NR 961 – I i II CZYTANIE.  
 
XXV. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zwolnienia od podatku od 
nieruchomości gruntów, budynków i budowli związanych z funkcjonowaniem placów 
zabaw dla dzieci, sportowych boisk i stadionów oraz basenów kąpielowych odkrytych 
udostępnionych do użytku publicznego – DRUK NR 962 – I i II CZYTANIE.  
 
p. M. Skowrońska – przedstawiła projekty uchwał. 
 
Opinie: 
 
KB – zał. nr 20, 21, 22, 23, 24. 
 
I i II czytanie 
 
Pytań i dyskusji nie było. 
 
GŁOSOWANIE:  
 
Uchwała według druku nr 958. Wynik głosowania: 18 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 769/14). 
 
Uchwała według druku nr 959. Wynik głosowania: 18 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 770/14). 
 
Uchwała według druku nr 960. Wynik głosowania: 18 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 771/14). 
 
Uchwała według druku nr 961. Wynik głosowania: 18 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 772/14). 
 
Uchwała według druku nr 962. Wynik głosowania: 18 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 773/14). 
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Oświadczenie 
 
p. G. Górski – poinformował, że w głosowaniu nad pktem 17 w sprawie zmiany WPF 
odruchowo zagłosował 2 razy – za 1 razem za przewodniczącego M. Frąckiewicza. Pytanie 
jest takie, czy radni oczekują ponownego głosowania, czy zadowolą się złożeniem 
oświadczenia do protokołu. 
 
XXVI. Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie ustalenia opłat 
za oczyszczanie ścieków dowożonych do oczyszczalni Toruńskich Wodociągów Sp. z o.o. 
– DRUK NR 954. 
 
p. E. Kossakowska – przedstawiła projekt uchwały. 
 
Opinie: 
 
KB – zał. nr 25. 
 
Pytań i dyskusji nie było. 
 
GŁOSOWANIE:  
 
Uchwała według druku nr 958. Wynik głosowania: 18 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 774/14). 
 
XXVII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie utworzenia Rady Seniorów Miasta 
Torunia oraz nadania jej statutu – DRUK NR 955a – I CZYTANIE.  
 
p. P. Piotrowicz – przedstawił projekt uchwały. 
 
I czytanie 
 
Pytań nie było. 
 
Dyskusja: 
 
p. W. Przybyszewski – zgłosił poprawkę, aby w § 4 ust. 4 dopisać, żeby w skład komisji 
weszło co najmniej 3 lub 4 przedstawicieli rady miasta. 
 
p. G. Górski – poinformował, że projekt będzie skierowany do zaopiniowania przez kluby. 
Skierował druk do II czytania. 
 
XXVIII. Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniaj ącej uchwałę w sprawie nieodpłatnego 
nabycia przez Gminę Miasta Toruń od spółki PKP SA lokali mieszkalnych wraz z 
prawem użytkowania wieczystego gruntu – DRUK NR 899. 
 
XXIX. Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie sprzedaży 
nieruchomości położonych przy ul. Gniewkowskiej – DRUK NR 963. 
 
p. W. Krawiec – przedstawił projekty uchwał. 
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Opinie: 
 
KB – zał. nr 26. 
 
Pytań i dyskusji nie było. 
 
GŁOSOWANIE:  
 
Uchwała według druku nr 899. Wynik głosowania: 18 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 775/14). 
 
Uchwała według druku nr 963. Wynik głosowania: 16 – 0 – 2. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 776/14). 
 
XXX. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zaliczenia niektórych dróg położonych 
na terenie miasta Torunia do kategorii dróg powiatowych – DRUK NR 921 - I 
CZYTANIE.  
 
XXXI. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie pozbawienia niektórych dróg 
położonych na terenie miasta Torunia kategorii dróg powiatowych – DRUK NR 922 - I 
CZYTANIE.  
 
p. S. Kalinowski – przedstawił projekty uchwał. 
 
Opinie: 
  
KIiOŚ – zał. nr 27. 
 
I czytanie 
 
Pytań i dyskusji nie było. 
 
p. M. Frąckiewicz – skierował druki do II czytania. 
 
XXXII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany statutu Miejskiej Przychodni 
Specjalistycznej w Toruniu – DRUK NR 945 – I i II CZYTANIE.  
 
p. I. Miłoszewska – przedstawiła projekt uchwały. 
 
Opinie: 
  
KBPSiZ – zał. nr 28. 
 
I i II czytanie 
 
Pytań i dyskusji nie było. 
 
GŁOSOWANIE:  
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Uchwała według druku nr 945. Wynik głosowania: 17 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 777/14). 
 
XXXIII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania 
finansowego za 2013 rok Zakładu Pielęgnacyjno Opiekuńczego im. Ks. J. Popiełuszki – 
DRUK NR 942. 
 
p. I. Miłoszewska – przedstawiła projekt uchwały. 
 
Opinie: 
  
KBPSiZ – zał. nr 29. 
 
KB – zał. nr 30. 
 
Pytania: 
 
p. W. Przybyszewski – wskazał, że powiedzenie, że zakład osiągnął zysk jest trochę 
niefortunne, bo osiągnął nadwyżkę przychodów nad kosztami, ponieważ zysk podlega 
podziałowi. W tym przypadku nadwyżka przychodów nad kosztami jest przeznaczona na 
pokrycie zobowiązań z lat ubiegłych. 
 
p. I. Miłoszewska – potwierdziła, że tak.  
 
Dyskusji nie było. 
 
GŁOSOWANIE:  
 
Uchwała według druku nr 942. Wynik głosowania: 17 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 778/14). 
 
Oświadczenie 
 
p. W. Przybyszewski – pogratulował dyrekcji ZPO osiągnięcia wyniku dodatniego w 
działalności. Podkreślił, że ZPO nie stoją na straconej pozycji, jeśli chodzi o egzekwowanie 
zobowiązań z NFZ-u za tzw. nadwykonania. Przykład pokazuje, że można, a nawet trzeba 
walczyć o swoje i w ten sposób osiągać podane wyniki. Jest to zakład, który dobrze służy 
mieszkańcom, wpisał się w ich potrzeby i od wielu lat spełnia pewną misję dla osób 
potrzebujących pomocy. 
 
XXXIV. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania 
finansowego za 2013 rok Miejskiej Przychodni Specjalistycznej – DRUK NR 943. 
 
p. I. Miłoszewska – przedstawiła projekt uchwały. 
 
Opinie: 
  
KBPSiZ – zał. nr 31. 
 
KB – zał. nr 32. 
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Pytań i dyskusji nie było. 
 
GŁOSOWANIE:  
 
Uchwała według druku nr 943. Wynik głosowania: 17 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 779/14). 
 
XXXV. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania 
finansowego oraz pokrycia ujemnego wyniku finansowego za 2013 rok Specjalistycznego 
Szpitala Miejskiego im. M. Kopernika – DRUK NR 944. 
 
p. I. Miłoszewska – przedstawiła projekt uchwały. Poinformował, że na sali jest obecna 
dyrektor szpitala Krystyna Zaleska oraz dyrektor ds. lecznictwa Andrzej Przybysz. 
 
Opinie: 
  
KBPSiZ – zał. nr 33. 
 
KB – zał. nr 34. 
 
p. dr Maria Karwowska  – przedstawiła symulację sytuacji finansowej szpitala w 
perspektywie 3 najbliższych lat. 
 
Pytania: 
 
p. A. Myrcha – zapytał, czy analizy zakładały w jakikolwiek sposób zmienność warunków 
przy zawieraniu kontraktów ?  
Jak te analizy mają się do takiej sytuacji ? 
 
p. M. Karwowska – odpowiedziała, że nie ma dobrego klucza podziału. NFZ nie działa 
porządnie. Budżet NFZ to ponad 60 mld zł. Prywatnie wkładane jest ok. 30 mld zł. Rynek 
medyczny szacuje się na ponad 100 mld zł.  
System zarządzania przez NFZ nie jest prawidłowy, np. system odwołań jest źle 
skonstruowany. Również jest niepewność sytuacji za rok. Nie ma konkurenta w postaci 
prywatnego ubezpieczyciela. Trudno tym wszystkim zarządzać. Z drugiej strony to jest 
łakomy pieniądz. Dla porównania TZMO to 2.5 mld zł rocznie przychodu i taka firma jest 
uważana za bardzo wielką.  
Żaden dyrektor szpitala nie podejmie się hardej postawy, bo będzie bał się, że na 2 rok 
zostanie odrzucony ze swymi oczekiwaniami. To wszystko wymaga rekonstrukcji. Dobra 
organizacja systemu może wymusić na instytucji zarządzającej ekonomiczniejszy podział 
środków.  
 
p. W. Przybyszewski – wskazał, że wysłuchał z uwagą prezentacji, ale nie było zasadniczej 
odpowiedzi, czy iść w kierunku prywatyzacji, czy zostać w obecnej strukturze. Wskazano na 
konieczność restrukturyzacji. Ona sprowadzała się do tego, że należy zwolnić 15 etatów 
pielęgniarek. Szpital prowadzi obecnie szeroką działalność w zakresie liczby oddziałów i 
specjalizacji. Czy zmniejszanie kosztów poprzez częściowe ograniczanie działalność lub 
likwidowanie oddziałów, które w jakimś stopniu pokrywają się w mieście lub województwie 
to może być kierunek do ograniczenia kosztów ?  
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Pozostałe 2 pytania zostały wygłoszone poza mikrofonem. 
Warto zastanowić się nad stworzeniem w budżecie miasta wydzielonej puli środków na 
sfinansowanie zadań z zakresu miejskiej służby zdrowia. Mieszkańcy miasta tworzący jego 
budżet chyba mają możliwość wydzielenia środków stanowiących rezerwę na realizację 
zadań z zakresu opieki zdrowotnej. 
 
p. M. Frąckiewicz – wskazał, że w jednym z 3 elementów restrukturyzacji podano 
„weryfikację zasad ordynowania leków”. To by wskazywało, że leki są poza kontrolą.  
Co należy pod tym pojęciem rozumieć ? 
Czy brano pod uwagę możliwość likwidowania oddziałów udzielających wysoko 
specjalistyczne świadczenia, które są także dostępne w innych placówkach na terenie miasta 
lub województwa ? 
 
p. M. Karwowska – odpowiedziała, że zły wskaźnik płynności powoduje, że szpital będzie 
zadłużał się. Właściciel musi wiedzieć, że zobowiązania będą rosły. Zgodziła się, że trzeba 
podjąć jakąś decyzję o wspieraniu finansowym szpitala.  
W zakresie ordynowania leków zwrócono uwagę, że są programy lekowe w określonych 
grupach chorych, bardzo kosztowne. Chodzi o weryfikację procedur dotyczących leków, 
chociaż one nie są złe. Z uwagi na wysokie koszty trzeba się temu przyjrzeć, co nie znaczy, że 
tam jest źle.  
Można pewne jednostki zlikwidować, ale to nie jest proste, bo nie ma ich odpowiedników w 
Toruniu. Jeśli są, to nie na tyle wyraźne, często to są komplementarne rzeczy. Może koszt 
dojazdu do Bydgoszczy w sensie czasowym nie jest duży, ale województwo nie należy do 
bogatych. Jeśli coś kosztuje 100-120 zł, to jest wysoki koszt dla rodziny pacjenta. Trzeba być 
ostrożnym w lekceważeniu kosztów dojazdów.  
 
p. K. Zaleska – odpowiedziała, że można zlikwidować jakieś działalności, chirurgię i internę. 
Pytanie, który szpital, bo nie wojewódzki, przejmie taką dużą grupę pacjentów. Leczonych 
jest 14 tys. pacjentów rocznie. Nie zostaną oddane takie działy jak urologia, neurochirurgia, 
neurologia, czy ortopedia. Interny i chirurgii nikt nie przyjmie, bo interna to ok. 80% osób 
ludzi w wieku ok. 80 lat, a na chirurgię trafiają zdrowi z urazami. Pytanie, czy wojewoda 
wyraziłby zgodę na wykreślenie tych oddziałów ze struktur. Oczywiście spółka może 
wszystko, tylko co na to powiedzą mieszkańcy.  
Pomysł jest inny. Będzie postawiony nacisk na działalności, które mają szansę przynieść zysk 
przy wysokiej specjalistce i menadżera, który potrafi zarządzać pieniędzmi. Polegałoby to na 
tym, że zespół lekarzy otrzymuje pieniądze nie tylko na wynagrodzenia, ale na zakup 
środków technicznych i również ordynuje diagnostykę. Wysokie koszty leków i diagnostyki 
to jest wypisywanie czeków przez lekarzy. Dyrektor tylko je realizuje.  
Jest zamiar połączenia opieki pielęgniarskiej w nocy na oddziałach, gdzie jest wymagany 
różny stopień opieki. Redukcja zatrudnienia będzie mało bolesna, bo to są osoby odchodzące 
na emeryturę i jest planowane 3 etapowo. Do końca roku ma być zmniejszenie zatrudnienia o 
ok. 7 etatów, ale od lipca br. będzie wprowadzony codzienny system dyżurowania. Przy takim 
systemie będzie bezwzględne kategoryzowanie pacjentów, czyli do SOR-u będą trafiali 
pacjenci wymagający takiej opieki. Szpital z izbą przyjęć będzie przyjmował pacjentów z 
lżejszymi przypadkami chorobowymi. Czas pokaże, jak to zafunkcjonuje, bo to nigdy nie 
funkcjonowało w Toruniu. Ten kierunek powinien wpłynąć na zmniejszenie kosztów.  
W II połowie ubr. dyrektor szpitala wydał zarządzenie, które daje uprawnienia różnym 
grupom lekarzy. Inny zakres kosztowy i jakościowy leków może być ordynowany przez 
ordynatora, inny przez lekarza ze specjalizacją, inny przez lekarza bez specjalizacji. Jest 
jeszcze inna grupa leków, gdzie musi zebrać się komitet terapeutyczny, żeby decyzje o 
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podaniu leków podjąć. To jest już na papierze, ale jest jeszcze w zbyt małym stopniu 
realizowane.  
Drugi element restrukturyzacji to zmuszenie oferentów, żeby zaczęli bić się o kontrakty ze 
szpitalem. W ostatnich dniach prezydent i przewodniczący rady mieli okazję zapoznać się ze 
sprzeciwem jednej z firm, bo każdy udowadnia, że szpital musi kupić to, co dana firma chce 
sprzedać, a nie to co jest szpitalowi potrzebne. Będą modyfikowane specyfikacje do momentu 
uzyskania ceny możliwej do przyjęcia przez szpital.  
Restrukturyzacja dotyczy 2 elementów. Zatrudnienie pielęgniarek na przestrzeni 3 lat to jest 
kwota ok. 1 mln zł. Dużo większe oszczędności można uzyskać w 2 grupie kosztów 
stanowiącej 47.5% przychodów. To są leki, grupy leków jak antybiotyki, heparyny, leki 
przeciwbólowe, które są monitorowane. W wyniku tego jest spadek kosztów leków. Druga 
grupa leków zostanie poddana monitorowaniu, ale trzeba wiedzieć, że za tym zawsze stoi 
decyzja lekarza, odpowiedzialność zawodowa, roszczenie pacjentów, gdzie w przypadku 
spadku jakość może odbić się to wysokimi odszkodowaniami.  
Są poszukiwane drogi restrukturyzacji, które nie uderzą w pacjenta, bo jest akredytacja. Ona 
będzie wznawiana w lutym – marcu 2015 r. Szpital ma certyfikat ISO i jakość musi 
kosztować. Tak fatalnego prawa jakie ma sektor zdrowia, nie ma w żadnym innym.  
Kontrakt jest zawarty na 5 lat. Jest powiedziane, że w kolejnym roku szpital może dostać 
wyższy kontrakt, ale musi zainwestować nadwykonaniami. One są potem traktowane 
uznaniowo. Jak się szpital trzyma limitów, to można je obciąć. Kujawsko – pomorski NFZ 
chce błyszczeć w kraju. Centrala funduszu powiedziała, żeby każdorazowo jak szpital jest 
karany niesłusznie, do niej odwoływać się. Toruński szpital został ukarany, bo procedury są 
fatalnie wycenione, np. pacjent leżący kosztuje więcej bez zabiegu, niż u którego 
przeprowadzono operację. To jest nielogiczne. Z tym nie zgadzają się lekarze.  
Płynność finansowa dużo odstaje od wzorowych wskaźników. W celu poprawy zobowiązania 
krótkoterminowe są zamieniane na długoterminowe, jest wzięta pożyczka, która zostanie 
spłacona kredytem. Szpital oczekuje na zapłatę przez NFZ za 2013 r. Na drodze sądowej 
odzyskano kwotę ponad 1 mln zł za świadczenia, które się należały. Za kilka dni zapadnie 
wyrok za 2010 r.. Zabezpieczeniem kredytów i pożyczek są wieloletnie umowy z NFZ-em. 
Szpital pozwala na nadwykonania, gdzie są niewykorzystane zasoby. Koszty tych zasobów są 
duże i można by poprawić sytuację finansową szpitali, gdyby zrównać prawa podmiotów 
prywatnych i publicznych, czyli pozwolić leczyć pacjentów komercyjnych. 
 
Dyskusja: 
 
p. M. Frąckiewicz – wskazał, że pytania były trochę prowokacyjne, żeby pokazać, że 
właściwie nie ma wyjścia. Poinformował, że nigdy nie wyrazi zgody na prywatyzację 
szpitala. W obecnej sytuacji finansowej służby zdrowia oznaczałoby brak dostępu do szpitala 
dla wszystkich mieszkańców. Komercja pokaże, że będą istniały tylko oddziały przynoszące 
zysk. Są przykłady szpitali w Polsce, które polikwidowały najtrudniejsze oddziały i szczycą 
się dobrymi wynikami finansowymi, ale jest przy tym negatywna ocena społeczeństwa. 
Dopóki system nie zmieni się, to nie ma innego wyjścia. Pomysł tzw. „linii kredytowej” 
corocznie ustalanej w budżecie miasta dla szpitala musi być. Trzeba świadomie przyjąć 
koszty generowane w szpitalu z jednoczesną koniecznością ich pokrywania z budżetu. 
 
GŁOSOWANIE:  
 
Uchwała według druku nr 944. Wynik głosowania: 13 – 0 – 4. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 780/14). 
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XXXVI. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie ustalenia wysokości opłaty za pobyt 
w izbie wytrzeźwień Miejskiego Ośrodka Edukacji i Profilaktyki Uzale żnień w Toruniu 
– DRUK NR 950 – I i II CZYTANIE.  
 
p. I. Miłoszewska – przedstawiła projekt uchwały. 
 
Opinie: 
  
KBPSiZ – zał. nr 35. 
 
I i II czytanie 
 
Pytań i dyskusji nie było. 
 
GŁOSOWANIE:  
 
Uchwała według druku nr 950. Wynik głosowania: 14 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 781/14). 
 
XXXVII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany statutu Miejskiego Ośrodka 
Edukacji i Profilaktyki Uzale żnień w Toruniu – DRUK NR 956. 
 
p. I. Miłoszewska – przedstawiła projekt uchwały. 
 
Opinie: 
  
KBPSiZ – zał. nr 36. 
 
Pytań i dyskusji nie było. 
 
GŁOSOWANIE:  
 
Uchwała według druku nr 956. Wynik głosowania: 14 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 782/14). 
 
XXXVIII. Przedstawienie sprawozdania z realizacji Strategii rozwiązywania problemów 
społecznych. 
 
p. K. Janiszewska – przedstawiła sprawozdanie. 
 
Pytania: 
 
p. A. Rojewski – zapytał, czy liczba bezdomnych wzrasta, czy utrzymuje się na tym samym 
poziomie ? 
 
p. K. Janiszewska – odpowiedziała, że utrzymuje się na tym samym poziomie. Ona 
wzrosłaby, gdyby nie praca i czujność kierownika schroniska. Były obawy, że wraz z 
przygotowaniem ładnego budynku z większą liczbą miejsc noclegowych zacznie zjeżdżać 
więcej bezdomnych. Pierwsza pomoc została udzielona takim osobom, ale osoby powracały 
do swoich miejsc przyjazdu.  
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XXXIX. Przedstawienie informacji o stanie realizacji Strategii Rozwoju Turystyki w 
2013 r. 
 
p. J. Więckowski – przedstawił sprawozdanie. 
 
Pytania: 
 
p. A. Rojewski – zapytał, jaki jest pomysł na zagospodarowanie Zamku Dybowskiego w 
związku z rezygnacją osoby dotychczas prowadzącej tam działalność ?  
 
p. J. Więckowski – odpowiedział, że trzeba ogłosić kolejny przetarg z racji rezygnacji 
dotychczasowego najemcy. Najlepiej byłoby, żeby to był zewnętrzny inwestor, który swoją 
działalnością nawiązałby do historycznego charakteru obiektu 
 
p. A. Myrcha – zapytał, czy będą jakieś działania promocyjne w celu przyciągnięcia turystów 
z wysp brytyjskich ?  
 
p. J. Więckowski – odpowiedział, że od kilku lat Toruń bierze udział w targach w Londynie. 
Największe targi docierające do turystów to są targi nad Tamizą. Wzdłuż rzeki są stoiska i 
tam było również toruńskie stoisko.  
Na wzrost liczby turystów wpływ miały przyjazdy dziennikarzy z Irlandii i Anglii, którzy 
opisali później u siebie Toruń. Akurat trafili na otwarcie sezonu turystycznego, piękną pogodę 
i powstały ciekawe artykuły. Kolejne działanie zostały podjęte wspólnie z samorządem 
województwa i podmiotami, które włączyły się; Bydgoszcz, Grudziądz i Inowrocław. Toruń 
bierze udział we wszystkich targach turystycznych na wyspach brytyjskich, w Geteborgu i 
Berlinie w ramach środków UE, gdzie koszt to tylko 15%.   
 
XXLII. Informacje:  

- Przewodniczącego, Prezydenta, inne: nie było, 

XXLIII. Zako ńczenie sesji. 

p. M. Frąckiewicz – zakończył LVI (56) sesję Rady Miasta Torunia. 
 
Protokół sporządził           Przewodniczący 
 /-/Piotr Pyrek         Rady Miasta Torunia  
                              /-/Marian Frąckiewicz       
 
               Wiceprzewodniczący 

 Rady Miasta Torunia  
  /-/ Grzegorz Górski 


